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Tablouri celebre Cuvântul ierarhului

Romanul vieții mele sunt convins
că poate fi scris pe fața unei lacrimi!

† IOAN al Banatului 

Dumnezeu nu lasă să piară nimic din ceea 
ce El a creat din iubire. Dumnezeu, prin 

om - în care Și-a deșertat iubirea Sa -, dorește să 
umple universul de iubire. Până la Nașterea lui 
Hristos, viața omului căzut în latura și umbra 
morții începea și se sfârșea între două lacrimi: 
naștere și moarte. Cât este viața omului pe acest 
pământ? Cât o lacrimă! Romanul vieții mele sunt 
convins că poate fi scris pe fața unei lacrimi.  

Nu suntem legați de pământ pe veșnicie, căci pământul nu 
este altceva decât o frunză ce plutește pe lacrimile noastre în uni-
vers. Pământul este singurul loc în univers unde a căzut o lacrimă 
a lui Dumnezeu și l-a sfințit cu lacrima Sa. Să nu vărsăm pe el, 
iubite mame, sânge de copil, ci lacrimile pocăinței! Încă mai avem 
azi dreptul de a plânge, căci lacrimile pocăinței sunt mugurii mân-
tuirii noastre. Înainte de a cădea în veșnicie, să cădem în Iordanul 
pocăinței! După cum marea sărută uscatul cu valurile sale, tot așa 
omul Îl sărută pe Dumnezeu cu lacrimile pocăinței. Lacrima face 
parte din limbajul nonverbal al omului, ea fiind limba pe care o 
înțelege cel mai bine Dumnezeu.  

Nașterea lui Hristos a transfigurat istoria și toată creația Sa. 
Prin Nașterea Sa, Hristos a sfințit timpul și de atunci, nici timpul 
nu mai moare, ci se odihnește în veșnicie.  

În zilele dinaintea praznicului Nașterii Domnului, au trecut 
prin biserici și pe la casele creștinilor colindători. Ei au adus în 
inimile noastre bucuria Nașterii Pruncului Iisus. Sfântul Apostol 
Pavel le scria Filipenilor aceste cuvinte pe care și eu vi le adresez 
astăzi împreună cu Apostolul: Bucurați-vă pururea întru Domnul! 
Și iarăși zic: bucurați-vă!  

Bucurați-vă, că în ziua praznicului Nașterii Domnului altarul 
bisericii s-a făcut peștera din Bethleem! Să aducem și noi doxolo-
gii cu cetele cerești Pruncului Iisus și Maicii Domnului, care s-a 
învrednicit să-L nască, să-L crească și să ni-L dăruiască, prin voia 
Tatălui spre mântuirea noastră!  

Hristos a venit în lume să mângâie pe omul cel căzut, să-i lege 
rănile cele de moarte făcute prin păcat și să-l aducă în casa Tatălui 
Său Ceresc. A venit în lume Hristos întru smerenie, Și-a trăit viața 
pământească curată ca un copil și plină de dăruire ca a unui păstor 
ce Și-a dat viața pentru salvarea turmei sale. De aceea va spune 
mai târziu Hristos: De nu vă veți întoarce și nu veți fi ca pruncii, nu 
veți intra în împărăția cerurilor. A umblat mereu pe cărările acestei 
lumi, căutându-Și oile pierdute, rătăcite și rănite de păcat. Și dacă 
„vulpile-și aveau vizuinile lor, păsările cerului cuiburi, fiul omului 
nu avea unde să-Și plece capul.”  

Pentru noi a venit Hristos, fiul lui Dumnezeu, să ne ridice 
din umbra morții. Vă îndemn să adăugați la rugăciuni milostenia, 
mângâierea și ajutorarea fraților ce sunt în suferință și în mari ne-
voi! Nu lăsați casă nemângâiată. Trăiți iertându-vă, ajutându-vă și 
iubindu-vă cu iubire sfântă!  
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sau scanând cu telefonul mobil codul alăturat!

În operele lui Arkady Plastov, cu ochiul liber puteți vedea o 
adevărată dragoste pentru viața rurală, multe dintre lucrările sale 

sunt dedicate acestui subiect. Unul dintre cele mai cunoscute tablouri ale 
sale pe acest subiect este „Prima zăpadă”. Pe veranda unei colibe vechi a 
satului se află doi copii fascinați de zăpada care cade din cer. Acest spec-
tacol îi uimește și îi fascinează – este clar că așteaptă acest eveniment de 
foarte mult timp. Zâmbetele au înghețat pe fețele copiilor – pure, sincere, 
care nu pot fi găsite decât la oameni care pot găsi frumusețe în lucruri 
simple de zi cu zi. Schema de culori aleasă de artist pentru această lu-
crare creează o anumită uniformitate, culorile alb, gri și maro predomină. 
Dar principalul lucru din imagine este căderea de zăpadă.
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MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Vinul roșu produs bio previne și obezitatea! 

Dacă te întrebi încă de ce ar fi bine să bei vin natural, vin bio şi nu vin 
obişnuit, e bine să ştii că vinul pe care suntem obişnuiţi să-l consumăm 

nu conţine numai struguri, ci poate conţine până la vreo 70 de ingrediente 
adăugate suplimentar (drojdii procesate, conservanţi, coloranţi alimentari, sulfiţi 
adăugaţi, zahăr şi poate chiar reziduuri de pesticide). Sigur, toate acestea nu 
ne pun în mod obligatoriu sănătatea în pericol, însă de ce să nu optăm pentru 
ceva mai organic, dacă piaţa ne oferă acest avantaj?  Ani de cercetare au scos la 
suprafaţă faptul că un consum regulat de vin roşu produs bio poate contribui la 
consolidarea sistemului nostru imunitar; previne obezitatea şi reduce riscul de 
afecţiuni cardiovasculare. Consumat în cantităţi moderate, vinul organic poate 
avea, în timp, efecte uimitoare asupra sănătăţii noastre. 

„Vom continua și în acest an să finalizăm proiectele noastre, 
pentru a readuce comuna și stațiunea la renumele ei de odinioară!“

Ioan HERBEI - Primar al comunei Moneasa

Multe, foarte multe stațiuni turistice din România, din pricina evidentă a sărăciei populației, au renunțat la 
activitate pe perioada iernii sau și-au suspendat temporar activitatea în această perioadă. Și despre acest 

aspect am stat de vorbă, în acest început de an, cu domnul Ioan Herbei, primarul comunei Moneasa, o comună 
apreciată pentru ape termale bicarbonatate, calcice, magnezice şi sodice, considerate benefice în tratamentul 
afecţiunilor sistemului nervos central şi periferic, sistemului locomotor, pentru tratarea reumatismului şi a unor 
afecţiuni ginecologice.  

Domnule primar, a început un an nou... 
Un an pentru care suntem bine pregătiți. 
Dacă v-aș ruga să aruncați o privire spre anul abia încheiat, 

cum îl vedeți? 
A fost un an bun din multe puncte de vedere, un an în care parte 

din obiectivele noastre au fost atinse cu succes. Sigur, mai rămân 
proiecte pe care le dorim definitivate în acest an nou.  

Dacă am vorbi nu numai despre proiectele realizate de 
dumneavoastră ca primar, ci și despre activitatea turistică ce se 
desfășoară în stațiunea comunei? 

Ei, aici putem spune că anul care a trecut a fost, și spun asta 
fără teama de a greși, cel cel mai dificil an pentru operatorii din tur-
ism din ultimele trei decenii. Și, pentru a ne ancora în date concrete, 
subliniez faptul că în partea ultimă a anului care a trecut, au fost dis-
ponibile doar 200 de locuri de cazare! 200, față de 1500 câte puteau 
găsi potențiali clienți în anii trecuți.  

Ce credeți că a dus la această stare de criză, ca să o numesc 
astfel, domnule primar? 

Vedeți dumneavoastră, dincolo de situația precară a economiei 
românești apare și o altă determinantă, anume incertitudunea oame-
nilor în ziua de mâine, nesiguranța. Teama de ce va veni. Toate aces-
tea și altele pe care le cunoașteți la fel de bine, au făcut ca la finele 
anului trecut, majoritatea pensiunilor şi vilelor s-au închis pe timpul 

iernii, iar sejurul cu petrecere de Anul Nou a fost organizat doar la un 
hotel şi o pensiune mai mare din staţiune.  

Și în anii trecuți? 
În anii trecuți, de sărbătorile de sfârșit de an, stațiunea avea 

un grad de rezervare de 70% din totalul locurilor disponibile. Mai  
exact, din cele 1.500. Astfel că dificultăţile financiare şi numărul mic 
de turişt i-au determinat pe administratorii de pensiuni să suspende 
activitatea iarna.  

Câți turiști apreciați că au vizitat stațiunea Moneasa în anul 
trecut? 

Cu aproximație, desigur, estimez că pe tot parcursul anului tre-
cut am avut în stațiune între 50.000 și 60.000 turiști. Puțini, foarte 
puțini față de ceea ce ar fi necesar pentru a da un impuls operatorilor 
din turism. Gândiți-vă că dacă se păstrau cele 1.500 de locuri de ca-
zare şi un grad mediu de ocupare de doar 50%, într-un an puteam 
avea de cinci ori mai mulţi turişti decât am înregistrat în 2023. 

Domnule primar, mi-aș dori să închei dialogul cu dum-
neavoastră într-o notă mai optimistă. 

Cu plăcere, dar trebuie să vă spun că eu consider că și opti-
mismul are nevoie de măsură, altfel cade în aventurism. Ce pot să 
vă spun este faptul că vom continua și în acest an să finalizăm pro-
iectele noastre pentru a readuce comuna și stațiunea la renumele ei 
de odinioară. 

Pogoară peste lume neaua 
Și fulgi sunt mai blânzi ca mieii, 
De parcă-s rupți din catifeaua  
Pe care-o poartă numai zeii.  
 
De unde știu așa distanțe  
Că ne trimit atâtea stele 
De parcă ninge cu speranțe  
Albit de vis să crezi în ele.  
 

Vă vine să credeți? 
Românii nu vor mai avea voie să circule singuri în mașină  

Românii nu vor mai avea voie să circule singuri în mașină, ci minim doi, 
potrivit documentului „România neutră”, asumat de guvern. De aseme-

nea, din 2050, românii nu vor mai putea face cu mașina cu combustibil peste 6.500 
de kilometri. Aceste lucruri sunt necesare pentru ca România să devină neutră din 
punctul de vedere al gazelor cu efect de seră care trebuie să fie zero în tarnspor-
turi. Număr anual mediu va fi de 6.500 km pentru autoturisme, 64.500 km pentru 
autovehicule transport pasageri și 8.900 km pentru autovehicule transport marfă, 
potrivit Strategiei pe termen lung a României pentru reducerea emisiilor de gaze cu 
efect de seră”. Uniunea Europeană și statele sale membre sunt hotărâte să pună în 
aplicare prevederile Acordului de la Paris privind schimbările climatice, adoptat în 
decembrie 2016 și intrat în vigoare în noiembrie 2016, și să contribuie la realizarea 
obiectivelor sale pe termen lung și solicită accelerarea eforturilor globale în acest 
sens, mai ales în lumina celor mai recente informații științifice publicate de Grupul 
interguvernamental privind  schimbările climatice. Conform scenariului România 
Neutră, care este cel selectat, România își propune să devină neutră din punct de 
vedere climatic în 2050, ajungând la o reducere a emisiilor nete cu 99% în 2050, 
comparativ cu nivelul din 1990. 

Să nu ziceţi că n-aţi auzit şi nu v-am spus! 
Ilie CLEOPA 

Vine o bătrână la mine nu de mult: 
„Părinte, scrie acolo!” „Ce să pun, 

mătuşă?” „Pune pe Ghiţă, pe Costicuţă, pe 
Tincuţa, pe Neluţu...!” „Mătuşă, hăi! Unde 
ai găsit tu nume de sfinţi de ăştia? Eu am 
îmbătrânit în mănăstire, şi de sfântul Ghiţă 
n-am auzit. Unde ai găsit pe sfântul Costicuţă? În ca-
lendar nu-i, în Prolog nu-i, în Minei nu-i, în Penticostar 
nu-i, în Triod nu-i. De unde l-ai scos?”. „Nu, nu. Aşa-i 
cheamă!” „Fugi, mătuşă de aici! Îţi baţi joc de slujbele 
Bisericii?”  N-am auzit de când sunt de „sfânta Tincuţa” 
sau Catrina sau Catinca. Aşa, când veniţi cu pomelnic, să 
nu puneţi nume de acestea, că vă bateţi joc de sfinţii lui 
Dumnezeu. Eu vă spun. Nu mă interesează că aveţi ciudă 
pe mine. Eu sunt un putregai; mâine sunt în groapă, dar să 
nu ziceţi că n-aţi auzit şi nu v-am spus! 

Un mare poet pe nedrept uitat: Damian URECHE 
Pogoară neaua

De unde o fi așa risipă  
Și-atâta viscolire calmă  
Eternitatea într-o clipă  
Fragilă se topește în palmă, 
 
Coboară peste lume neaua  
Și fulgii sunt mai blânzi ca mieii, 
De parcă-s rupți din catifeaua 
Pe care o poartă numai zeii!  Pagină coordonată de Anca ANDREI
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 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Așezări din Țara Făgetului - HOMOȘDIA
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Așezat la adăpostul dealurilor împădurite, pe pârâul Homa/
Homojdia, satul a fost locuit încă din neolitic, fapt con-

firmat de descoperirea în primăvara anului 1969 a unei așezări pe 
dealul Ivănanțului, în locul numit Ivănanțu, ce se află la cca 100 m de 
râul satului, între râu și pădure.

Situat la 15 km spre răsărit de Făget, satul Homojdia se învecinează 
la sud-est cu Pietroasa, la est cu jud. Hunedoara, la nord cu Coșteiul  
de Sus și Nemeșești, la vest cu Coșava și la sud-est cu Breazova.

Este atestat documentar la 8 decembrie 1506, când regele Vladislav  
al II-lea donează Beatricei de Frangepan, văduva lui Ioan Corvin, și  
fiicei sale Elisabeta domeniul Hunedoarei din care făceau parte și  
satele districtului Icuș, inclusiv satul Zwpanesth/Jupânești.În 22 mar- 
tie 1510, regele Vladislav al II-lea, după moartea 
Beatricei, donează lui George de Brandeburg ce-
tatea Hunedoara și domeniul aparținător din care 
făcea parte și satul Swpanesth.Un document din 
anul 1512 consemnează 21 iobagi la Homoșdia.

La 1596 Sigismund Báthory îl donează lui Paul 
Keresztesi, iar la 6 decembrie 1599, printr-un act 
emis din cancelaria lui Mihai Viteazul de la Alba 
Iulia moşiile Homojdia şi Româneşti, ce ţineau de 
târgul Margina din comitatul Timiş, au fost donate 
lui Pavel Kéreszten.

De-a lungul anilor, localitatea a fost consemnată 
în diferite forme: Homosthya în perioada 1514-
1516, în 1596 este Homostia, la 1723 Homostio, în 
1785 este Homichie, în 1828 și 1851 figurează ca 
Homosdia, iar în anul 1913 este Homapatak. 

În anul 1554 Homojdia avea 23 de case impozabile, în 1569 -16 
case, în 1579 - 15 case, în 1717 - 6 case și în 1776 - 37 case. În anul 
1869 avea 63 de case și 334 locuitori, toți români, în 1880 avea 62 
case și 261 locuitori, toți români; în 1900 avea 73 case și 381 locu-
itori, toți români; în 1910 avea 78 case și 370 locuitori, toți români; 
în 1930 avea 326 locuitori, toți români; în 1992 avea 185 locuitori, 
toți români; în 2002 avea 173 locuitori, toți români; în 2011 avea 144 
locuitori, din care 138 români.

Din punct de vedere administrativ, în secolele XV-XVI făcea 
parte din districtul Margina, la sfârșitul secolului al XVII-lea din 

Restituiri făgețene - XXXVI

districtul Făgetului, după instaurarea stăpânirii habs-
burgice în Banat aparținea districtului Lugoj și cer-
cului administrativ Făget, în 1779 făcea parte din co- 
mitatul Caraș, plasa Căpâlnaș, iar după 1881 din co-
mitatul Caraș-Severin, plasa Făget. După anul 1919 
este comună arondată secretariatului cercual Coșava, 
alături de satele Coșevița, Coșteiul de Sus, Margina și  
Nemeșești, fiind situate în plasa Făget, județul Caraș-Severin, iar 
după împărțirea acestuia în județele Caraș și Severin, în județul Sev-
erin. Localitatea Homojdia este menționată în tabloului alfabetic 
al localităților din județul Severin din data de 10 august 1948, ca  
fiind sat cu 300 locuitori aparținând comunei Curtea, plasa  

Margina, județul Severin. Din anul 1950 figu-
rează tot ca sat al comunei Curtea, alături de satele 
Coșava, Curtea – reședința de comună și Fărășești, 
raionul Lugoj, Regiunea Banat, respectiv în raionul 
Făget după anul 1952, când acesta a fost înființat. 
Odată cu aplicarea legii nr. 2/1968 se desființează 
raioanele și regiunile, se înființează județul Timiș, 
iar Homojdia face parte în continuare din comuna 
Curtea, împreună cu satul Curtea – reședința de 
comună și satul Coșava, județul Timiș.

Fiind o comunitate mică și neatractivă pentru 
preoți,  cu credincioși săraci, Homojdia a fost paro-
hie, parohie cu filia Coșevița, dar și filie a parohiilor 
Coșava și Curtea.           

Dată fiind vechimea localității, înaintea biseri-
cii actuale a mai avut cel puțin o altă biserică, mai ales  

că una dintre vetrele satului a fost „Dealul crucii”. Biserica de lemn 
cu harmul „Adormirea Maicii Domnului” a fost construită în secolul 
al XVIII-lea în stil baroc. Deşi planimetric se înscrie în tehnica de 
construcţie cu bârne aparente de stejar, cioplite din bardă pe toate 
cele patru feţe şi aşezate orizontal una peste alta, pereţii exteriori au 
fost acoperiţi cu lipituri de pământ amestecat cu pleavă şi paie tocate.

În anii 1774, 1776 localitatea Homojdia figurează ca filie a școlii 
din Coșava. Statutul ei rămâne neschimbat în 1785 și în 1791, când 
cunoaștem și numele primului învățător comun: Filip Popovici. Abia 
în anul 1818 există școală confesională în Homoșdia.

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 133 privind dezmembrarea terenului 

în suprafaţă de 316.401mp, înscris în CF nr. 400273 Făget 
cu nr. cad. 400273, situat în extravilanul localității Făget;  
u Hotărârea nr. 134 privind vânzarea terenului în suprafaţă 
de 580 mp situat în Făget, sat Colonia Mică nr.156; u Hotă-
rârea nr. 135 privind vânzarea terenului în suprafaţă de 580 
mp situat în Făget, sat Colonia Mică nr.198; u Hotărârea 
nr. 136 privind vânzarea terenului în suprafaţă de 986 mp 
situat în Făget, sat Colonia Mică nr. 170 A; u Hotărârea nr. 
137 privind prelungirea unor contracte de închiriere pentru 
apartamentele situate în blocurile de locuinţe de pe Calea Lu-
gojului nr. 80 și Drumul Gladnei nr.1;  u Hotărârea nr. 138 
privind repartizarea unui apartament din blocul situat în ora-
şul Făget, Drumul Gladnei nr.1; u Hotărârea nr. 139 privind 
modificarea destinaţiei apartamentului nr. 18, etaj IV, scara 
A, situat în blocul de locuințe de pe Drumul Gladnei nr. 1 și  
repartizarea acestuia; u Hotărârea nr. 140 privind aproba-
rea prelungirii valabilității Planului Urbanistic General al ora-
șului Făget până la data de 31.12.2026; u Hotărârea nr. 141 
privind înscrierea în Cartea funciară a terenului în suprafață 
de 6.604 mp, Drum Secundar 22 în intravilanul localității 
Begheiu Mic; u Hotărârea nr. 142 privind înscrierea în 
Cartea Funciară a terenului în suprafață de 4.406 mp, Drum 
Secundar 23 în intravilanul localității Begheiu Mic.

Ziua de 1 Decembrie 2023 sărbătorită la Făget - în imagini
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Semnarea acestui contract nu este doar un eveniment administrativ, 
ci un simbol al progresului și al speranței!“

Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

O, brad frumos!

Cea de-a XXVIII-a ediție a Festivalului „O, brad 
frumos!” a debutat vineri, 8 decembrie 2023. 

Pe scena Casei de Cultură a Orașului Jimbolia au ur-
cat Corul Floris și Incanto Quartetto. Cu această ocazie, 
Primăria orașului Jimbolia a premiat cuplurile care au 
aniversat anul acesta 50 de ani de căsnicie. Totodată, 
Rotary Club Jimbolia a oferit premii de excelență. Fes-
tivalul „O, brad frumos!” s-a desfășurat în Piața Sfântul 
Florian din centrul Jimboliei, unde a fost organizat un 
târg de Crăciun. Activitățile au fost susținute de Primăria 
și Consiliul Local al orașului Jimbolia.

1 Decembrie - Ziua Națională a României

În data de 1 Decembrie 2023, cu prilejul sărbătoririi 
Zilei Naționale a României, Primăria orașului Jim-

bolia a organizat un moment dedicat Marii Uniri din 1918. 
Acțiunea a constat într-o scurtă slujbă religioasă și o de-
punere de coroane. Acestea au avut loc la Monumentul 
Eroilor, reprezentând un demers de a readuce în prim plan 
lupta pe care înaintașii noștri au dus-o pentru credință, 
libertate, dreptate, apărarea țării și întregirea neamului.

Banat 112

Proiectul „Banat 112 – Acțiuni rapide în circumstanțe deosebite”, finanțat 
prin Programul Interreg-IPA de Cooperare Transfrontalieră România-Ser-

bia este un proiect care include o cooperare tripartită între parteneri de ambele 
părți ale graniței din România și Serbia. Ca urmare, a reunit două orașe înfrățite, 
Kikinda și Jimbolia, precum și organizația Crucea Roșie din Kikinda.

În cadrul proiectului se urmărește dezvoltarea profesională a personalului 
medical din Jimbolia și Kikinda, iar pentru a atinge acest obiectiv specific s-au 
organizat patru evenimente: două seminare medicale (unul în România, unul în 
Serbia) și două vizite de lucru în ambele orașe înfrățite implicate.

Astfel, a avut loc o acțiune în școlile din Jimbolia în cadrul căreia cadrele 
medicale ale Spitalului Dr. Karl Diel Jimbolia au prezentat unui număr de aproxi-
mativ 500 elevi din clasele I-VIII manevre de prim ajutor.

Acestea au fost explicate cu un limbaj uzual, ușor de reținut, fără a folosi prea 
mulți termeni medicali tehnici, iar toate manevrele de prim ajutor au fost prezen-
tate într-un mod interactiv, colaborarea cu elevii fiind ușoară și plină de entuziasm. 
De asemenea, în cadrul acțiunii, elevii au primit materiale promoționale constând 
în tricouri, pixuri și broșuri educaționale de 
prim ajutor.

Componenta investițională a proiectului 
vizează achiziționarea unei ambulanțe (ve-
hicul medical de urgență – furgonetă dotată cu 
echipamente instalate de menținere a funcțiilor 
vitale) și a unor echipamente medicale. Până în 
prezent s-au achiziționat și livrat următoarele 
bunuri: o ambulanță, un set de instrumente 
medicale (chirurgicale), un aparat de ecografie, două monitoare de funcții vitale, 
o unitate de anesteziologie, un aparat de spălare și dezinfectare a instrumentelor 
chirurgicale, o masă chirurgicală și două defibrilatoare.

Obiectivul principal al proiectului este îmbunătățirea calității serviciilor de 
asistență medicală primară din Jimbolia și Kikinda, în special în segmentul de 
medicină de urgență. Bugetul proiectului se ridică la suma de 652.820,26 euro din 
care orașului Jimbolia îi revin 339.991,62 euro, orașului Kikinda – 296.965,09 
euro și organizației Crucea Roșie din Kikinda – 15.863,55 euro.

Prin acest proiect se urmărește și stabilirea unei cooperări transfrontaliere 
strânse între personalul medical din Jimbolia și Kikinda, pe lângă creșterea 
eficienței serviciilor medicale de urgență și îmbunătățirea abilităților de prim aju-
tor a populației tinere din zona de frontieră.

Orașul Jimbolia a fost marcat de 
un moment de cotitură, o perioa- 

dă care a adus vești bune pentru toți lo-
cuitorii.

„Am semnat un contract de finanțare 
semnificativ, alături de domnul Adrian-
Ioan Veștea, Min-
istrul Dezvoltării, 

Lucrărilor Publice și Administrației.
Proiectul, sub titulatura „Modernizare  

străzi în orașul Jimbolia”, reprezintă o investiție 
masivă în infrastructura urbană, cu o valo-
are totală de 19.315.350 lei. Această sumă 
impresionantă va fi finanțată prin Program-
ul Național de Investiții „Anghel Saligny”, 
evidențiind angajamentul nostru în sprijinirea 
dezvoltării locale.

Aspectul cel mai remarcabil al acestui 
proiect constă în amploarea sa, acesta vizând 

reabilitarea, extinderea și îmbunătățirea a peste 15 km de străzi din 
cartierele Abator, Futok, Rapova și Locul Târgului.

Semnarea acestui contract reprezintă un pas important în 
îmbunătățirea infrastructurii urbane și o investiție în viitorul orașului 
nostru.

Termenul de finalizare al proiectului este stabilit pentru 31 de-
cembrie 2026, un orizont de timp realist pentru 
o transformare atât de vastă.

Precizez faptul că instituția noastră a de-
marat procedura de achiziție publică pentru 
atribuirea contractului de lucrări.

Cu acest proiect, Jimbolia se aliniază la 
standardele moderne de urbanism și confort. 
Semnarea acestui contract nu este doar un eve-
niment administrativ, ci un simbol al progresu-
lui și al speranței. În încheiere, aș dori să îmi 
exprim recunoștința față de toți cei implicați în 
acest proiect“, a declarat domnul Darius Adrian 
Postelnicu, primarul orașului Jimbolia.
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Ion Iacob DAMIAN - Primar al comunei Vermeș

Pagină realizată de Prof. Camelia FOGAȘ

Ca în fiecare an, la Vermeș, Naș-
terea Mântuitorului nostru Iisus 

Hristos a fost sărbătorită de elevii de la 
Școala Gimnazială Vermeș, în prezența 
unui public care a umplut primitoarea sală 
a Casei de Cultură „Casian R. Munteanu“. 

Bine pregătiți de dascălii lor, evoluția 
scenică a copiilor a fost apreciată și de Moș 
Crăciun care, sprijinit de Consiliul Local 
și Primăria comunei Vermeș, a răsplătit cu 
daruri alese efortul micilor artiști. 

Prezent, ca de fiecare dată, la ma-
nifestările ce au loc în comuna sa, domnul 
Ioan Iacob Damian, întrebat fiind despre 
mesajul acestei serbări a spus: 

„Mesajul este unul și același în fiec-
are an: Mântuitorul va scăpa lumea de 
păcat. Iar Nașterea Lui este și trebuie 
să fie un prilej de bucurie pentru toată 
omenirea, de gesturi creștinești de genero-
zitate. Ceea ce ați văzut astăzi pe această 
scenă este rodul muncii profesorilor noștri 
și, deopotrivă, a elevilor cu care ne mân-
drim. Pentru că este un adevăr pe care îl 
repet cu plăcere: Vermeșul a avut, are și va 
avea copii minunați care, oriunde se vor 
duce, vor face cinste comunei noastre!” a 
conchis edilul.

„Vermeșul a avut, are și va avea copii minunați care, oriunde se vor duce, 
vor face cinste comunei noastre!“
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină realizată de Ramona MIHEȚ

„Elevii noștri reprezintă viitorul frumos al comunei!“
Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Ca în fiecare an, condu-
cerea Primăriei Coșteiu 

reușește să-l convingă pe Moș 
Crăciun să nu întârzie la întâlni-
rea cu elevii comunei. Astfel că 
și în luna trecută, ajutat de pri-
marul comunei, domnul Petru 
Carebia, Moș Crăciun a ajuns la 
timp la școala gimnazială din lo-
calitate cu sacul plin de daruri.  

După ce darurile au fost 
împărțite, l-am întrebat pe edi-
lul comunei Coșteiu, despre care 
consătenii săi spun că este un 
om de o rară omenie și bunătate, 
dacă dânsul crede că bunătatea 
o primește omul la naștere 
și dânsul mi-a spus: „Vedeți, 
dumneavoastră, eu nu cred că 
bunătatea ți se dă la naștere, pre-
cum numele; bunătatea omului 
se formează și se aciuiază treptat 
în suflet. Aș zice că bunătatea și-o 
naște omul în fiecare zi sau mo-
ment al gândirii și acțiunii sale.” 
Cât privește momentul festiv, 
domnia sa a conchis: „Mă bucur 
mult să fiu alături de ei, pen-
tru că ei elevii noștri reprezintă 
viitorul frumos al comunei noas-
tre. Le doresc tuturor un an plin 
de frumoase realizări!“  
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

Ioan Cristian CARDAȘ - Primar al comunei Victor Vlad Delamarina

„Am pornit în acest an cu dorința sinceră de a duce la bun capăt cât mai multe
 din proiectele necesare consătenilor mei!“

Îndreptându-mă spre comuna Victor Vlad Delamarina, am fost surprinsă, în acest început de an, să văd 
creșterea pe drumurile noastre, a autoturismelor electrice. Poate și din acest motiv, prima întrebare 

adresată edilului comunei a fost legată de acest tip de vehicul. 

 De ținut minte... 
Lăsați China să doarmă pentru că atunci 

când se va trezi, va zgudui lumea!  

Asta spunea Napoleon acum 200 de ani. Azi, deja e târziu, 
uriașul s-a trezit și în ultimii ani China a devenit economia 

mondială numărul 1, depășind chiar și SUA. Evocând altădată indi-
catorii de bază ai dezvoltării Chinei, domnul Andrei Marga spunea:   
„Efectivul de lucrători de dimensiuni incomparabile, contactele fără 
rețineri cu lumea și învățarea explicită din cele mai bune experiențe 
rămân singulare. Analize americane și germane aduc, însă, date și mai 
noi. Comerțul Chinei cu SUA urcă spre 760 de miliarde dolari anual. 
Tot timpul sunt în Europa, în vizită, peste 6o de milioane de chinezi. 
Deja în 2016, în jur de 135 de milioane de turiști chinezi au vizitat 
lumea și au cheltuit peste 261 miliarde dolari. Investițiile chineze în 
UE au atins, între 2005-2018, suma de 152 miliarde, în SUA, de 183 
miliarde, în Africa, de 300 de miliarde. În UE, se derulează în acest 
moment 1400 de proiecte chineze, mai ales în Germania, Franța , Mar-
ea Britanie. Prin Marea Chinei de Sud trece azi aproape un sfert din 
comerțul mondial. Din păcate, în România de azi, informații curate 
despre China actuală sunt puține și, ceea ce este dezamăgitor, înecate 
în propagandă ieftină. Ca și cum sensul istoriei s-ar decide de lipsiții 
de cultură și obtuzii de la Cotroceni. Care au făcut să se aleagă pra-
ful de o relație privilegiată, construită în timp și continuă distrugerea 
iresponsabilă a politicii externe a României, între altele întreținând 
necunoașterea lumii de azi.” Și conchide cunoscutul profesor Mar-
ga: Replica frecventă care circulă la noi: „mutați-vă în China!” este 
doar rudimentară, și nu rezolvă pentru nimeni nimic. O înțelepciune 
străveche spune, de altfel, că fiecare are dreptul și datoria să contribuie 
la a crea o lume convenabilă acolo unde s-a născut. 

Este bine să știți... 
Când trebuie făcută 

Inspecția Tehnică Periodică 

În cazul mașinilor noi, 
ITP-ul este valabil pentru 

o perioadă de 3 ani, din momen-
tul achiziției mașinii. Dacă au-
toturismul are între 3 și 12 ani 
vechime, atunci ITP-ul se face 
la fiecare doi ani. Iar în cazul 
mașinilor care au fost puse în 
circulație de mai mult de 12 ani, 
Inspecția Tehnică Periodică tre-
buie refăcută în fiecare an. Cos-
tul ITP variază între 100 și 250 
de lei, în 
funcție de 
cât percepe 
fiecare ser-
vice. Suma 
poate va- 
ria și în funcție de tipul de au-
tovehicul pentru care se face 
Inspecția Tehnică. Pentru un au-
toturism de clasă mică sau me-
die, costul ITP este, în medie, 
aproximativ 150 de lei. 

Domnule primar crește numărul ma- 
șinilor electrice pe drumurile publice,  
am văzut câteva și în comuna dum-
neavoastră! 

Da și chiar la finalul anului care a 
trecut, am aprobat Devizul General pen-

tru proiectul „Dezvoltarea infrastructurii de reîncărcare pentru ve-
hicule electrice și /sau hibrid în localități, prin instalarea de stații de 
reîncărcare cu putere normală în comuna Victor Vlad Delamarina. 

Care ar fi valoarea acestui proiect? 
Valoarea totală eligibilă este de 806.378,83 lei la care se adaugă 

TVA 153.211,98 lei, respectiv 959.590,80 lei cu TVA inclus.  
Cu puțin timp în urmă, ați mai aprobat un foarte necesar studiu 

de fezabilitate, puteți spune cititorilor noștri despre ce este vorba? 
   Desigur, am aprobat un studiu de fezabilitate pentru obiec-
tivul de investiții denumit „Realizare sistem de canalizare și stație 
de epurare în localitățile Visag, Pădureni și Honorici, aprobat pen-
tru finanțare prin Programul Național de Investiții „Anghel Saligny”, 
precum și a sumei reprezentând categoriile finanțate de la bugetul 
local pentru realizarea acestui obiectiv. 

Domnule primar, ați făcut și continuați să faceți eforturi 
vizibile pentru comuna dumneavoastră și, când spun asta, mă gân-
desc și la sprijinul pe care îl acordați bisericilor și nu numai. 

Mi se pare firesc, chiar recent am sprijinit cererea Preacuviosu-
lui stareț Mateş, de la Mănăstirea Sfinţii Arhangheli Mihail şi Gavril 
din Petroasa Mare. Desigur că acest sprijin a fost acordat având în 
vedere prevederile OG 82/2001 privind stabilirea unor forme de spri-
jin financiar pentru unităţile de cult aparţinând cultelor religioase re-
cunoscute în România. 

Despre taxele și impozitele locale pentru acest an ce-mi puteți 
spune? 

E bine că mă întrebați asta, fiind de mare interes local, astfel că 
vă pot spune că ele au fost deja stabilite și chiar actualizate pentru 
anul în curs, cu rata inflației de 13,8 % pentru următoarele: clădiri și 
taxa pe clădiri, pe teren și taxa pe teren, pe mijloacele de transport, 
pentru eliberarea certificatelor, avizelor și autorizațiilor, pentru folo-
sirea mijloacelor de reclama și publicitate, pentru spectacole, pentru 
taxe speciale și alte taxe locale. 

Am vorbit de sprijinul pe care îl acordați cultelor, dar de 
un sprijin real, din câte cunosc, se bucură și școlile din comuna 
dumneavoastră! 

Doamnă profesor Damian, dumneavoastră știți că școala, bi-
serica reprezintă pilonii fundamentali pentru orice comunitate. Da, 
am aprobat cu bucurie participarea noastră la „Programul privind 
creșterea eficienței energetice și gestionarea inteligentă a energiei în 
clădirile publice” pentru obiectivul de investiții ce vizează „Re-no-
vare energetică Școala Gimnazială cu clasele I-VIII, din localitatea 
Petroasa Mare. 

Un proiect necesar, domnule primar! 
Fără îndoială, un proiect necesar, doamnă profesor, un proiect 

oportun și care sper să satisfacă nevoile economice și tehnice ale 
comunei noastre. 

Domnule primar, cu ce gânduri intrați în acest nou an? 
Doamnă Roxana, am pornit în acest an cu dorința sinceră de  

a duce la bun capăt cât mai multe din proiectele necesare consăte-
nilor mei. 

Vă mulțumesc, domnule primar, pentru timpul acordat!
Și eu vă mulțumesc! 

Din poezia frumoasă a lumii 
Poetica 

              Damian URECHE
Eu trec prin ploaie şi mă pierd pe vânt.
Destram furtuni, dar tot furtună sânt.
Mă-mpart arzând, spre tot ce-mi aparţine.
Vorbesc de foc şi focul e în mine.

Zidesc culori, dar zidul stă să cadă.
Lovind în ierni, mi-e milă de zăpadă,
şi sunt doar spadă între rău şi bine;
Mă tem de foc şi focul e în mine.

Scot unde frânte din izvorul viu,
Alerg pe gând şi tot ajung târziu;
Ce flacără în seama ei mă ţine?
Vorbesc de foc şi focul e în mine.

Știţi voi cât cheltuieşte un copac
Să-i facă anotimpului pe plac?
Dar frunzele-i rămân mereu străine
Mă tem de foc şi focul e în mine.

Dă-mi, inimă, căldura necesară,
Peste cuvinte să se facă vară,
şi cer cu cer în cântec să se-mbine,
Vorbesc de foc şi focul e în mine. 
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Gala Gratitudinii 2023 organizată de Asociația Primarilor din Banatul Istoric

LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Proiect finalizat

La Căminul cultural Lenauheim a avut loc „Conferința de final a proiectului 
„Rehabilitation and Modernization of the Public Lighting System Lenauheim 

- Zagubica”, IPA RORS 425, proiect de cooperare transfrontalieră România – Serbia”.
Comuna Lenauheim, în calitate de Partener Lider (Partenerul 1), alături de munici-

palitatea Zagubica din Serbia, finalizează, începând cu data de 14.12.2023, proiectul 
de cooperare transfrontalieră „Rehabilitation and Modernization of the Public Light-
ing System Lenauheim - Zagubica”, IPA RORS 425, sub prioritatea: „PA 3 Mobilitate 
durabilă și accesibilitate (PA 3 Sustainable mobility and accessibility).

Proiectul și-a atins obiectivele anticipate, acelea de a avea două sisteme de ilumi-
nat noi pentru ambele municipalități și de a conștientiza cetățenii despre importanța 

unui consum redus de energie. 
Proiectul a reunit două părți: 

comuna Lenauheim din județul 
Timiș, România și municipiul 
Zagubica din Serbia. Pretextul 
dezvoltării acestui parteneriat a 
fost, în primul rând, problema 
comună cu care se confruntau 
cele două comunități și anume 

lipsa iluminatului stradal sigur și eficient. Pentru rezultate excelente și de lungă durată, 
proiectul s-a bazat pe experiența și cunoștințele ambilor parteneri.

Obiectivul principal al acestui proiect l-a reprezintat eficientizarea sistemului de 
iluminat în cele două zone, pentru a reduce impactul negativ: consumul prea mare și 
ineficient, lipsa iluminatului calitativ pe timp de noapte și în zonele mărginașe, dar și 
intensitatea scăzută în caz de condiţii meteorologice nefavorabile. De asemenea, a fost 
urmărită conștientizarea și informarea populației prin conferințe de presă, seminarii, 
campanii de informare în școli etc. Proiectul a vizat achiziția de echipamente care au 
o durată de viață mare: elemente cu grad sporit de eficiență, realizate și alese de ingin-
eri specializați în domeniul sistemelor de iluminat. Acest lucru înseamnă o reducere 
substanțială a cheltuielilor de întreținere. 

Proiectul include și implementarea unui sistem telematic care are capacitatea de a 
gestiona și monitoriza întreaga infrastructură de iluminat într-un mod eficient. Rezul-
tatul final constă în finalizarea sistemului de iluminat public, reducerea considerabilă 
a consumului de energie și a implicațiilor de cost, reducerea și eficiența fluxului lu-
minos, reducerea costurilor de întreținere a iluminatului public și creșterea siguranței 
cetățenilor și a traficului.

Proiectul este cofinanțat de Uniunea Europeană prin intermediul Programului In-
terreg-IPA de Cooperare Transfrontalieră România-Serbia.

„Am avut deosebita plăcere și onoare de a participa, în prezența 
ÎPS Ioan - Mitropolitul Banatului, și a președintelul CJ Timiș - Alin 
Nica, la Gala Gartitudinii 2023 organizată de Asociația Primarilor 
din Banatul Istoric în sala festivă a căminului cultural din comuna 
Liebling, localitate condusă de pri-
marul Ioan Gheorghe Munteanu.

Vasile Todi, președintele fon-
dator al jurnalului interregional Ba-
natul al asociației, coordonatorul 
manifestării, a premiat personalități 
locale – preoți medici, profesori – la 
ele acasă.

La sugestia ÎPS Ioan, 
președintele onorific al Asociația 

Administrația comunei Lenauheim 
a reușit să depună cu succes la Mi-

nisterul Energiei, cererea de finanțare pentru 
noul proiect: „Înființare parc fotovoltaic pen-
tru producerea energiei din surse regenerabile 
de energie de tip solar, în vederea acoperirii 
consumului propriu energetic al comunei 

Orgă donată de Asociația PAX 
Timișoara pentru Școala Gimnazială 

Lenauheim
Orele de muzică de la școală vor fi mai in-

teresante datorită orgii donate de Asociația 
PAX Timișoara, un prieten apropiat al comunei 
Lenauheim și a școlii din comunitatea noastră. Orga 
a fost adusă, de către membrii asociației, din Kon-
stanz - Germania și va fi intalată și folosită pentru 
o mai bună înțelegere a orelor de muzică. Din cele 
promise de reprezentanții Asociației PAX Timișoara, 
la următorul transport va mai exista o astfel de orgă 
pentru comuna Lenauheim, tot sub forma de donație 
pentru școală. 

„Mulțumesc pe această cale membrilor Aso-
ciației PAX Timișoara care, de-a lungul timpului, au 
fost alături de elevii din comunitatea noastră, chiar 
în pandemie când au donat 40 de tablete pentru 
școala noastră. De asemenea, mulțumesc domnu-
lui director adjunct 
Iosif Vrâncuța care a 
avut disponibilitatea 
de a aduce, perso-
nal, instrumentul de  
la Timișoara“, a 
spus domnul Ilie 
Suciu, edilul comu-
nei Lenauheim.

Vin vești bune pentru comuna Lenauheim!
Lenauheim, județul Timiș”. Valoarea totală a 
acestui proiect este de 2.357.358,52 lei; valo-
are nerambursabilă: 2.339.358,50 lei; valoare 
din fonduri proprii: 18.000,00 lei

În urma implementării proiectului se va 
acoperi consumul propriu energetic al co-
munei Lenauheim, prin realizarea unui parc  

fotovoltaic cu o capacitate electrică instalată 
de 397,04 kW, producerea și consumul a 
545,52 MWh/an energie electrică din surse 
regenerabile cu capacitatea nou realizată,  
reducerea emisiilor de gaze cu efect de  
seră cu 333,80 echivalent tone de CO2  
anual.

Primarilor din Banatul Istoric, a fost prezentat un program specific 
de Crăciun cu colinde și poezii religioase.  

La final, au susținut un miniconcert Dubașii din Liebling“, a 
spus primarul comunei Lenauheim, domnul Ilie Suciu.
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

„Îmi asigur consătenii că investițiile noastre vor continua în același ritm și în acest an!“
Prof. Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

 Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

Domnule primar, privim înapoi 
cu… 

Cu bucuria muncii împlinite, cu satisfacția că ceea ce ne-am pro-
pus în acești ani am realizat. Sigur mai sunt lucruri de făcut, mereu 
vor fi, dar ceea ce eu și colegii mei ne-am dorit pentru acest mandat 
s-a împlinit. 

Și mandatul acesta nu s-a terminat 
încă! 

Da, acest mandat continuă și odată cu el 
continuă și munca noastră pentru a duce la 
bun capăt toate proiectele începute. 

Domnule primar, dacă tot v-am propus 
să aruncăm o privire spre anul care a tre-
cut, ce contract important pot consemna? 

Cel mai apropiat și cel care îmi vine în 
minte acum este cel semnat la sfârșitul anu-
lui trecut privind „Modernizare străzi în co-
muna Topolovățu Mare”. 

Despre ce este vorba, mai concret?
Acest contract cuprinde asfaltarea străzilor în localitățile comu-

nei noastre, mai exact în localitatea centru de comună, precum și în 
localitățile Ictar Budinți, Iosifalău, Topolovățu Mic și Șuștra. Ori, 
dacă doriți termenii exacți atunci ei definesc astfel contractul: „Obiec- 
tul contractului îl constituie alocarea unei finanțări din bugetul Mi-
nisterului Dezvoltării Publice și Administrației în suma totală de 
11.000.000,00 lei pentru realizarea obiectivului privind modernizare 
străzi în comuna Topolovățu Mare, județul Timiș. 

Despre valoarea totală, ce-mi puteți spune? 
Valoarea totală a investiției este de 11.452,010,00 lei. 

Început de ianuarie, s-a încheiat de câteva zile ciclul sărbătorilor de iarnă odată cu praznicul Sfântului 
Ioan Botezătorul care este considerat cel mai important și ultimul profet din Vechiul Testament. Singu-

rul sfânt reprezentat în iconografie cu aripi de înger. El fiind și cel care face legătura cu Noul Testament, fiind 
menționat în cărţile sfinte drept cel care a avut rolul de a pregăti oamenii pentru venirea lui Iisus Hristos. La 
sediul Primăriei comunei Topolovățu Mare îl revăd pe edilul comunei, domnul profesor Ovidiu Doța, alături de 
colaboratori. Amabil, își face timp pentru un scurt dialog.

Felicitări! 
Vă mulțumesc. Și îmi asigur consătenii că investițiile noastre 

vor continua în același ritm și în acest an. 
Domnule primar, sunteți vicepreședinte al Asociației Primarilor 

din Banatul Istoric, ce înseamnă Banatul pentru dumneavoastră, 
pentru profesorul Ovidiu Doța? 

Educație! Banatul a fost un pământ 
binecuvântat cu oameni educați. Și cum 
educația nu se poate realiza peste noapte, să 
ne reamintim că aici, în Banat, atât împărații 
Maria Tereza și Iosif al II-lea, ba chiar și 
unii dintre urmașii lor s-au ocupat efectiv 
de educația cetățenilor lor. Pentru a li se 
înlesni supușilor accesul la înțelegerea me-
canismului funcționării statului ei au asigu-
rat tuturor cetățenilor accesul la educație, 
adică mersul la școală. 

S-au dat edicte în acest sens! 
Exact! Și amintind de edicte trebuie să 

nu uităm și de acel edict de toleranță religioasă dat de Iosif al II-lea. 
Ei, prin mijlocirea acestor autorități imperiale a ajuns Banatul, și nu 
numai, un loc cu oameni educați. 

Ce ne lipsește azi românilor, domnule profesor? 
Exact ce am vorbit: educația! Educația, așa cum spunea cineva, 

în sensul educaţiei adânci, creştine, al educaţiei spirituale, al emoţiei. 
Suntem educaţi în minte, în corp, dar în emoţie nu suntem educaţi 
deloc, suntem primitivi. 

Domnule primar, vă mulțumesc! 
Și eu vă mulțumesc, doamnă profesor Tapanov!

Analize medicale gratuite

În luna decembrie a anului care tocmai s-a în-
cheiat, Caravana Medicală AUR a poposit în 

comuna Topolovățu Mare. 
Cu această ocazie, în cadrul spitalului mo-

bil, locuitorii comunei au putut beneficia, în limita 
locurilor disponibile, de analize medicale gratu-
ite: medicină generală, ecografie, EKG, analize de 
sânge, stomatologie, oftalmologie.

Mulțumiri tuturor celor care au făcut imposibi-
lul să fie posibil și tuturor membrilor din comuni-
tatea noastră pentru implicare!

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Modificările Legii fondului funciar

În cazul terenurilor aferente casei de locuit și anexelor gospodărești, precum și 
curții și grădinii din jurul acestora, care nu au fost cooperativizate, deținătorii 

sau moștenitorii acestora, inclusiv cei care au cumpărat imobilul potrivit Legii nr.  
112/1995 pentru reglementarea sitației juridice a unor imobile cu destinația de locuințe,  
trecute în proprietatea statului, cu modificările ulterioare, pot solicita, la cerere, comi- 
siei județene emiterea titlului de proprietate în condițiile prezentei legi, astfel: a) dacă 
solicitanții figurează în registrele agricole sau registrele cadastrale și evidențele fiscale;  
b) dacă terenul este în proprietatea statului sau a unităților administrativ-teritoriale și per- 
soanele solicitante au calitatea de proprietari ai construcțiilor; c) nu fac obiectul cer-
erilor de reconstituire sau constituire a dreptului de proprietate de către alte persoane.

Actele necesare pentru depunerea dosarului sunt: u cerere, care va cuprinde nu-
mele și prenumele persoanei solicitante, domiciliul, calitatea în care solicită reconsti-
tuirea/constituirea dreptului de proprietate; u copie de pe actul de identitate! u copie 
de pe actele de stare civilă (certificat naștere, căsătorie și deces, certificat moștenitor); 
u extras de carte funciară, individual și în extenso, în original, la zi, în care este 
evidențiată casa de locuit și anexele gospodărești, curtea și grădina din jurul acestora 
și suprafața de teren aferentă; u copie de pe actul doveditor al dreptului de proprietate 
asupra imobilului (contract vânzare-cumpărare, donație etc.); u copie de pe actul de 
proprietate emis anterior prin care s-a reconstituit/constituit dreptul de proprietate; u 
dovada faptului că imobilul este înregistrat în registrul agricol (adeverință); u dovada 
faptului că imobilul figurează în evidențele fiscale (certificat fiscal).

Pentru mai multe detalii puteți consulta publicarea de pe site-ul Primăriei 
Topolovău Mare.
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Din albumul Școlii Gimnaziale „Teodor Păcățian“ Ususău

USUSAU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(
Tradiții și obiceiuri specifice sărbătorilor de iarnă

  Pagină realizată de Mircea Cristian ARON

Transparență administrativă
u Proiect de hotărâre nr. 68/2023 privind modi-

ficarea organigramei și statului de funcții ale aparatului 
de specialitate al primarului comunei Ususău; u Proiect 
de hotărâre nr. 69/2023 privind aprobarea rectificării 
bugetului Consiliului Local al comunei Ususău pe anul 
2023; u Proiect de hotărâre nr. 70/2023 privind apro-
barea primei înscrieri în sistem integrat de Cadastru și 
Carte Funciară pentru două imobile înscrise în CF 300824 
Ususău nr. Topo. 608-609/1/14 respectiv nr. Topo. 608-
609/1/54; u Proiect de hotărâre nr. 71/2023 privind 
aprobarea încheierii și semnării Contractului de delegare 
(operare a stațiilor de transfer) a gestiunii unor activități 
componente ale serviciului de salubrizare al unităților 
administrativ teritoriale membre ale Asociației de Dez-
voltare Intercomunitară Sistem Integrat de Gestionare a 
Deșeurilor județul Arad, respectiv transfer al deşeurilor 
municipale în staţii de transfer, inclusiv transportul sepa- 
rat al deşeurilor reziduale la depozitele de deşeuri ne-
periculoase şi/sau la instalaţiile integrate de tratare, al 
deşeurilor de hârtie, metal, plastic şi sticlă colectate sepa-
rat la staţiile de sortare şi al biodeşeurilor la instalaţiile de 
compostare şi/sau de digestie anaerobă cu operatorul S.C. 
FCC Environment Romania S.R.L. ca urmare a procedu-
rii de negociere fără publicarea unui anunț de participare; 
u Proiect de hotărâre nr. 72/2023 privind aprobarea 
tarifului serviciului de salubrizare care reprezintă contra-
valoarea prestării activităților care fac parte din obiectul 
Contractului, prestate în beneficiul utilizatorilor casnici, 
la nivelul comunei Ususău.

Școala Gimnazială „Teodor Păcățian” 
din Ususău a participat la Colegiul 

Pedagogic „Dimitrie Tichindeal”, alături de 
alte 12 școli din Arad și Bătania (Ungaria), 
la proiectul „Tradiții și obiceiuri specifice 
sărbătorilor de iarnă”. 

Prin implicarea elevilor din diverse școli, 
proiectul si-a propus să evidențieze și să pro-
moveze tradițiile și obiceiurile specifice.

Evenimentul a debutat cu mesajul de 
bun-venit adresat 
oaspeților de dl. 
prof. Sorin Haiduc, 
directorul Colegi-
ului Național ,,Pre-
parandia – Dimi-
trie Țichindeal” din  
Arad și a continu- 
at cu cuvântul de  
binecuvântare rostit de Înaltpreasfințitul Părinte Dr. Timotei Seviciu, 
Arhiepiscopul Aradului, prezent la acest eveniment alături de PC 
Pr. Gheorghe Gligor, vicar eparhial și PC Protos. Dr. Iustin Popo-
vici, consilier cultural. Corul Colegiului, dirijat de domnișoara prof. 
Iunia Ciobănița, a deschis suita colindelor, continuând cu corurile 

Venitul Minim de Incluziune 

Primăria comunei Ususău dorește sa vă informeze cu 
privire la Venitul Minim de Incluziune (VMI), un nou 

program de asistență socială care este activ începând cu 1 ia- 
nuarie 2024. 

Acest program va înlocui prestațiile existente, veni- 
tul minim garantat (VMG) și alocația pentru susținerea fami-
liei (ASF).  Acesta este un beneficiu prevăzut în Legea nr. 
196/2016 privind venitul minim de incluziune și are două 
componente:

1. Sprijin pentru Incluziune - Are ca scop prevenirea și combaterea sărăciei și 
a riscului de excluziune socială și înlocuiește ajutorul social acordat anterior pentru 
asigurarea venitului minim garantat.

2. Sprijin pentru Familiile cu Copii - Se acordă familiilor cu copii aflați în 
întreținere cu vârsta de până la 18 ani și are ca scop prevenirea sărăciei și încura-
jarea participării copiilor la educație,  înlocuind alocația pentru susținerea familiei 
(ASF).

Pentru informații suplimentare, puteți consulta Pliantul informativ pri- 
vind VMI sau să solicitați detalii de la Compartimentul de Asistentă Socială 
Ususău.

Îmbrăcați cu portul autentic popular și plini de voie bună, copiii au cucerit 
inimile tuturor celor pe care i-au colindat la Arad.

școlilor partenere: Școala Gimnazială „Iosif 
Moldovan” Arad, Școala Gimnazială „Mihai 
Eminescu” Arad, Școala Gimnazială „Te-
odor Păcățian” Ususău, Școala Gimnazială 
„Nicolae Bălcescu” Arad, Școala Generală și 
Grădinița „Lucian Magdu” Bătania-Ungaria, 
Liceul Tehnologic de Industrie Alimentară 
Arad, Seminarul Teologic Ortodox Arad, Co-
legiul Național „Moise Nicoară” Arad, Școala 
Gimnazială Secusigiu și Penitenciarul Arad.

Proiectul a 
avut un impact 
pozitiv nu doar 
asupra educației, 
ci și asupra celor 
implicați, fiind ini- 
țiat de doamna 
prof. Mihaela Io- 
vescu, cu impli-

carea doamnei prof. Florica Matei și a pr. prof. Flavius – Alexandru 
Lazăr, profesori de Religie la Colegiul Național ,,Preparandia – Dim-
itrie Țichindeal” Arad.

Felicitări copiilor și profesorilor implicați, asemenea manifestări 
fac cunoscută comuna noastră!

Citat motivațional la început de an

Caută neîncetat să rămâi liber. Inima ta poate 
iubi tot ce dorește. Viața nu are nicio valoare 

închisă între limite. Te desăvârșești mereu. În fiecare 
răsărit de soare se naște ceva frumos. Călătoria aceasta 
nu are sfârșit.
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Pagină coordonată de  prof. Andreea TEACĂ

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Felicitări acestor oameni care fac cinste comunității care i-a ales

În frumoasa comună Birchiș, luna care a 
trecut a fost marcată de o serie de eve-

nimente pe care, dat fiind faptul că ediția lunii 
decembrie a Jurnalului interregional Banatul 
se afla deja în tipar, le consemnăm acum pen-
tru că merită! 

Și cum am putea să nu consemnăm ges-
tul rarisim făcut de membrii Consiliului Local 
al comunei Birchiș, care alături de delegatul 
sătesc, de secretarul general al primăriei, 
de viceprimarul și de primarul comunei au 
hotărât să-și doneze indemnizația cuvenită 
prin lege, pentru ca Moș Crăciun să aibă ba-

Medicina este ştiinţa 
şi conştiinţa încălzite 

de iubire faţă de oameni  

Sunt vorbele marelui dr. Iu-
liu Haţieganu care mi-au 

revenit în memorie într-un moment 
demn de remarcat, acela al „Cara-
vanei cu Medici” căreia conducerea 
administrației comunei Birchiș le 
mulțumește și pe această cale, pre-
cum și doamnei asistent social Ca-
melia Teodorescu pentru sprijinul 
acordat oamenilor comunei.  

Nemuritorii dubași!  

Se cuvin cuvinte de laudă minunaților 
dubași din satul Căpâlnaș care au vestit 

Nașterea Mântuitorului nostru Iisus Hristos la Bi-
serica Ortodoxă din satul Ostrov, sat aparținător 
comunei Birchiș, acolo unde, alături de Prea-
onoratul Părinte Sorin Valentin Popovici, au fost 
așteptați de un număr mare de credincioși.  

nii necesari cumpărării de daruri pentru toți 
copiii comunei! Astfel, Moș Crăciun a ajuns, 
încărcat cu daruri întâi la Birchiș și apoi la 
Căpâlnaș, acolo unde, la Biserica Ortodoxă 
era așteptat de dubașii locului și de îngerii 
satului. 

Felicitări acestor oameni care fac cinste 
comunității care i-a ales.  

Să sperăm ca toți copiii care s-au bucu-
rat de daruri să înțeleagă peste ani, din gestul 
oamenilor de azi ai Primăriei din Birchiș, că 
e înțelept, prudent și generos de a te deprinde 
chiar de la vârsta tânără cu bunătatea. 

 Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 86 din 21.12.2023 privind apro-

barea ordinii de zi a şedinţei; u Hotărârea nr. 87 din 
21.12.2023 privind aprobarea procesului verbal al 
şedinţei din data de 28 noiembrie 2023; u Hotărârea 
nr. 88 din 21.12.2023 privind constituirea dreptului de 
acces pe proprietatea publică privată a comunei Birchiș 
în vederea instalării, întreținerii, înlocuirii ori mutării 
rețelelor de comunicații electronice sau a elementelor 
de infrastructură fizică necesară susținerii acestora; 
u Hotărârea nr. 89 din 21.12.2023 privind stabili-
rea modului de valorificare a masei lemnoase pentru 
APV 10027 din pășunea comunală; u Hotărârea 
nr. 90 din 21.12.2023 privind aprobarea inventarului 
bunurilor care alcătuiesc domeniul privat al comunei 
Birchiș; u Hotărârea nr. 91 din 21.12.2023 privind 
rectificarea bugetului local al comunei Birchiș pe anul 
2023; u Hotărârea nr. 92 din 28.12.2023 privind 
aprobarea ordinii de zi a şedinţei; u Hotărârea nr. 93 
din 28.12.2023 privind aprobarea procesului verbal al 
şedinţei din data de 21 decembrie 2023.

Rubrica școlii
Cutii cu suflet

Cu mare bucurie, în acest an, Școala Gimnazială „Alexan-
dru Mocioni“ Birchiș a participat la activitatea „Cutia cu 

suflet“ a deosebitelor doamne Anamaria Popa și Anca Korponai.
Mulțumim Cetatea Voluntarilor pentru  prilej, mulțumim elevilor 
și părinților care au pus suflet în aceste minunate cutii. Dar din dar 
se face Rai! Dumnezeu să vă răsplătească!

Ianuarie
Duiliu ZAMFIRESCU

Frigul, scriitor pe geamuri
Cu zăpezile se joacă
Şi le schimbă-n promoroacă
Atârnând ciucuri pe ramuri.

Din fereastra-mi îngheţată
Stau uitându-mă la cer:
Norii, plumbuiţi de ger,
S-au strâns pată lângă pată.

Trist şi singur ca un greier
Vălul timpului rupându-l,
Eu aştept să-mi toarcă gândul
Într-un colţ mai cald de creier.

Iar afară numai fumul
Subţiratec îşi ia zborul;
Eu îmi leg de dânsul dorul
Şi-n văzduhuri îi dau drumul.

Valeriu Gafencu - Sfântul închisorilor

Pe 24 ianuarie 1921, în aceeași zi cu Unirea, se năștea Valeriu Gafencu, sfânt mărturisitor întru 
Hristos: „Cine nu luptă și nu învinge patimile și ignoranța, acela nu cunoaște pacea. Luptă-te 

cu tine, înfruntă cu seninătate toate greutățile vieții prezente și nu te plânge de suferință; cu atât mai 
mult, cu cât azi aproape nu există familie care să nu fi încercat cele mai crunte dureri.

Dușman nu este materia, ci înțelegerea și folosirea greșită a materiei; nu este necesi-
tatea vitală, ci denaturarea necesităților. Nu sunt rele legile și formele, ci absolutizarea lor, 
nici ideile, căci ideile sunt bune, dar la locul lor și la vremea lor; dușman nu este viața, 
fiindcă viața este scopul existenței noastre, ci viața rău înțeleasă și egoistă. Creștinismul 
nu se poate declara satisfăcut cu un număr de sfinți, nici cu un număr de mănăstiri, ci cu un 
mod de viață și cu o societate creștină.”(...)

Încet-încet a coborât peste mine lumina adevărului. Am început să trăiesc fericirea în suferință. Și 
golul din inima mea, pe care eu așteptam să-l umple iubirea iubitei mele, l-a umplut Hristos, Iubirea 
cea mare. Și am înțeles atunci că mare cu adevărat este cel care are o dragoste mare, mare cu adevărat 
este cel care se vede pe sine mic.

Azi sunt fericit. Prin Hristos iubesc pe toți. Este o cale atât de greu înțeleasă și acceptată de oa-
meni! Dar sunt convins că este singura care duce spre fericire…”

(Fragment din „Sfântul închisorilor” – Mărturii despre Valeriu Gafencu adunate și adnotate de monahul Moise, 
carte apărută la Editura Reîntregirea, Alba-Iulia, în 2007)
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Pagină realizată de Borița STOIU

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ladislau HELEPORT - Viceprimar al comunei Bata

„Pentru 2024, domnul primar a semnat chiar acum, după Crăciun, la București, 
un proiect foarte important!“

Domnule viceprimar Ladislau Hele-
port, suntem la începutul anului 2024 și, 

iată, putem să tragem unele concluzii. Ce va mulțumit anul acesta 
cel mai mult în obiectivele desfășurate în comuna Bata?  

În 2023, pot să amintesc de două proiecte, pe care a trebuit să 
le desfășurăm, recomandate de Uniunea Europeană pentru adapta-
rea localității la normele moderne. Este vorba de construcția a două 
capele în două sate și urmează ca în anii următori să construim 
capele și în celelalte două sate. Așa cere Uniunea Europeană și tre-
buie să respectăm noile reguli de civilizație recomandate. O capelă 
este finalizată în localitatea Țela, iar cealaltă, în localitatea Bata, este 
făcută în proporție de 80%. Urmează finisările exterioare și pavajul. 
Înăuntru este gata. Numai prin exterior mai trebuie unele lucrări.  

De ce era nevoie de aceste capele în localitate?  
Ca peste tot, Uniunea Europeană vrea să ne facă să fim mai 

civilizați în ceea ce privește înmormântarile. Până acum era obiceiul 
ca omul să țină mortul în casă, dar Uniunea Europeană vrea să ne 
adaptăm la condiții mai civilizate și mai igienice. E și mai bine până 
la urmă că omul nu-și mai deranjează locuința, nu se mai face mize-
rie în casă, iar în capelă are toate condițiile pentru a-și ține mortul 
și în condiții igienice. Acasă trebuie să scoată mobila, să deranjeze 
mult, să facă murdărie, iar câteva zile totul este dat peste cap. În 
următorii ani, vom face și capele în celelalte două sate. Anul acesta 
am finalizat-o la Țela și, după cum spuneam, am început să o con-
struim  pe cea de la Bata. În procent de 80% este gata. Când permite 
vremea facem finisările la capelă.  

Când au început aceste lucrări?  
Pentru capela din Țela lucrările au început anul trecut în toamnă 

și au fost finalizate în primăvara lui 2023. La cealaltă, lucrările au 
început prin august -septembrie și le terminăm cum prindem vreme 
bună, spre primăvară.  

De unde au venit banii?  
Finanțele au venit o parte de la noi, de la primărie, o parte de 

la Consiliul Județean Arad. A fost făcut studiul de fezabilitate, era 

vorba să plătească Uniunea Europeană, dar până la urmă am ajuns 
să plătim tot noi.  

Cum reacționează cetățenii la ideea de a-și ține mortul – mem-
bru al familiei – la capelă?  

Este bine că mă întrebați asta, prima dată au fost cam reticenți. 
Oamenii nu prea înțelegeau, dar în urmă cu cinci-șase ani au început 
să se schimbe și și-au dat seama că e mult mai bine. Tot așa, au în-
ceput să țină pomenile la cămin, în condiții mult mai bune. Acolo, au 
mese, scaune și spații largi, pe când acasă nu prea au loc, mai ales 
dacă e casa mică. Trebuie să strângă mese și scaune și veselă de la 
vecini. Populația este destul de îmbătrânită, nici nu prea mai ai cu 
cine să faci activități din acestea complicate. Ei și-au dat seama că e 
un lucru foarte bun să nu-și mai deranjeze casa și să facă murdărie. În 
plus și prețul este modic și au condiții asigurate la cămin.  

Așadar, domnule viceprimar Ladislau Heleport, iată două 
proiecte necesare și recomandate de Uniunea Europeană. Sunteți 
mulțumit de acestea?  

Da, sigur că da! Proiectele au decurs bine, ne adaptăm încet-
încet la civilizația europeană și acest lucru e foarte bun. Satul româ-
nesc nu mai este ce a fost și nu mai poate să fie. Chiar trebuie să 
ținem pasul cu progresul, să ne mai adaptăm, să ne modernizăm con-
form vremurilor noi.  

Am aflat că veți construi pistă de bicicletă în localitate! 
Pentru 2024, domnul primar a semnat chiar acum, după Crăciun, 

la București, un proiect foarte important pentru construirea a 4 km de 
piste de biciclete. Proiectul este făcut, s-au câștigat fonduri europene.  

La ce preț final se ridică această investiție?  
Aproximativ două milioane de euro. Pista va fi construită pe două 

sensuri. Va fi asfaltată, vor fi câteva podețe, fiindcă se traversează 
câteva văi. Și, un amănunt: pista va fi paralelă cu drumul județean.   

Domnule primar, vă mulțumesc pentru timpul acordat, știu că 
trebuie să ajungeți la un obiectiv aflat în lucru, astfel că rămâne să 
continuăm acest scurt dialog, în luna care urmează!  

Și eu vă mulțumesc!

Spun Bata și gândul îmi pleacă spre badea Ion, omul, primarul care a redat comunei demnitatea și 
frumusețea de odinioară. Omul care a adus la Bata, de-a lungul vremii sale, personalități de prim rang 

ale culturii, educației, artei și, de ce nu, chiar politicii românești. Pentru că trebuie să recunoaștem că și politica 
românească a avut în acești ani posdecembriști personalitățile ei. Dacă i-ar consemna, după cum spune Vasile 
Todi, doar pe Gheorghe Seculici și pe Sorin Frunzăverde, orice monografie a comunei Bata ar fi onorată. Bun, 
dar acum, eu am venit în localitate pentru a sta de vorbă cu viceprimarul comunei, despre care vă asigur că a 
fost, este și va fi un discipol destoinic al edilului său.  

Așa a sunat mesajul celebrilor dubași 
bătani, cei care au depășit nu numai 

hotarul comunei, ci și limita județului lor, 
colindând la sărbătoarea Nașterii Mântuitoru-

lui nostru Iisus Hristos și în județul vecin, mai 
precis în Timișoara, la Iulius Congress Hall, 
acolo unde au încântat auditoriul, interpretând 
colindele tradiționale din zona lor și au făcut 
consătenii lor mândri de ei, încă o dată.  

„Vă mulțumim, dragi copii, pentru de-

Suntem feciori ai satului Țela, dornici în a păstra tradiția născută cu mulți ani în urmă! 
terminarea cu care duceți mai departe tradiția 
noastră strămoșească”, a fost mesajul adre-
sat lor de edilul comunei, domnul ing. Ion 
Micurescu. 
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„Vă mulțumesc din suflet pentru generozitatea și bunătatea dumneavoastră!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

Prof. Daniela PESECAN - Director al Școlii Gimnaziale Bucovăț

Transparență administrativă
u Proiect de hotărâre privind aprobarea documentației 

întocmite de către SC MS-CAD SRL și aprobarea Dezlipirii 
imobilului identificat prin C.F. 404288, nr. cad 404288 loc.  
Bucovăț, com. Bucovăț, jud. Timiș, în trei parcele de teren, con-
form proiectului nr. 192/2022; u Proiect de hotărâre privind 
avizarea Planului Urbanistic Zonal “Locuințe și funcțiuni com- 
plementare”, jud. Timiș, com Bucovăț, sat Bucovăț FN, CF 
4403473, beneficiar Crișan Romulus-Dorin și soția Crișan Cris- 
tina; u Proiect de hotărâre privind luarea la cunoştinţă a decla-
raţiilor de renunţare la dreptul de proprietate, autentificate sub  
nr. 1890/07.11.2023, aprobarea preluării și înscrierii în dome-
niul privat al comunei Bucovăț a imobilului teren în supra- 
fața de 10.928 mp., situat în Bucovăț, înscris în CF nr. 404069 
Bucovăț și a trecerii din domeniul public al comunei Buco- 
văț a terenurilor cu destinația drum; u Proiect de hotărâre priv-
ind aprobarea schimbării denumirii Asociației pentru Promova- 
rea și Dezvoltarea Turismului Timiș în Organizația de manage- 
ment al destinației „Județul Timiș” și aprobarea noului statut.

Elevii claselor a III-a și a IV-a au marcat mo-
mentul Nașterii Mântuitorului cu un scurt pro-

gram artistic în care au recitat poezii tematice și au in-
terpretat colinde tradiționale. 

Felicitări, dragii noștri! Sunteți minunați!

Într-un cadru de poveste, preșcolarii grupei mici de la Grădinița cu Program 
Prelungit Bazoșu Nou au pregătit cu mult drag și cu multă emoție o ser-

bare minunată, sub îndrumarea doamnelor educatoare Patricia Filip și Maria Meda. 
Aceștia au fost dezinvolți, veseli și dornici să-l încânte pe Moșul cel bun cu poezii, 
cântecele, colinde și dansuri. 

Fulgișorii de nea au creat amintiri unice și au adus un strop din magia 
sărbătorilor. Fiecare moment a fost plin de bucurie! 

Crăciunul aduce magie asupra lumii și păstrează tot 
ce este mai bun și mai frumos!

La Școala Gimnazială Bucovăț 
a fost organizat în holul 

școlii, în luna decembrie a anului tre-
cut, un „Târg de Crăciun“, 
unde s-au pus în vânzare, 
pentru o cauză nobilă, pro-
duse decorative specifice 
sărbătorilor de iarnă create 
de mâinile îndemântatice 
ale elevilor.

„Stimați părinți, doresc să-mi exprim recunoștința 
profundă pentru sprijinul și implicarea dumneavoastră 
în recentă noastră inițiativă, cu scopul susținerii unei 
cauze nobile!

Prin achiziționarea produselor, ați demonstrat gene- 

Clasele pregătitoare, I și a II-a au pregătit Serbarea de Crăciun, împreună cu 
doamnele învățătoare Ramona Crișan, Oana Ebetiuc și Bianca Simovici. 

Crăciunițele, spiridușii și fulgii de nea au spus poezii, au cântat colinde și s-au bucu-
rat de cadourile primite de la 
Moș Crăciun!

Ne-au umplut sufletul 
de voie bună și bucuria lor 
ne-a adus zâmbetele pe 
chipuri. Chiar dacă au avut 
emoții au fost minunați, s-au 
pregătit foarte bine și totul a 
ieșit superb!

rozitate și compasiune, oferind un 
exemplu pentru copiii noștri!

Contribuția dumneavoastră a 
avut un impact foarte bun și a adus 
lumină! Sunt profund mișcată de 
angajamentul și sprijinul pe care îl 
arătați în eforturile noastre comune 
de a face o schimbare pozitivă în 
lumea noastră!

Vă mulțumesc din suflet 
pentru generozitatea și bunătatea 
dumneavoastră! Multumiri, ele-
vilor noștri!  Mulțumiri, tuturor 
celor implicați!“, a spus doamna 

prof. Daniela Pesecan, director al Școlii Gimnaziale Bucovăț.

Elevii claselor gimnaziale au susținut cu emoție și bucurie în suflete serbarea 
,,Vine, vine Moș Crăciun!’’. 

Apreciem prezența părinților care ne-au fost alături și care au împărtăşit emoţiile 
copiilor, i-au admirat şi aplaudat. 

Frumuseţea iernii şi dulcele ecou al colindelor să vă aducă multă linişte, căldură 
şi armonie în suflet, alături de cei dragi! Sărbători fericite şi „La mulți ani!”

Mulțumim cu această ocazie domnului primar Pop Gheorghe pentru cadourile pe 
care le-au primit copiii și în acest an.

Serbarea de Crăciun
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SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
( <

„Lucrăm la proiectele care se lansează în perioada următoare!“
Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Pagină coordonată de Ciprian GUȚU

Vorbind despre realizări și pro-
iecte, domnul Ioan Vodicean, 

primarul comunei Săvârșin a declarat:
„Cel mai recent proiect pus în func-

țiune este Sala de Sport «Iosif Unterwe-
ger» de la Săvârșin. Sala este modernă, 
dotată cu tehnică sportivă de ultimă 
generație. Începând din acest an urmează 
să se desfășoare inclusiv orele de sport, 
așa este concepută. Are vestiare, cabinet 

profesor, sală de prim ajutor și depozit de materiale didactice.
Lucrările la Liceul Tehnologic «Regele Mihai», care se află în 

reabilitare, se apropie de finalizarea părții exterioare a clădirii, apoi 
se trece la lucrările interioare.

Avem mai multe proiecte în derulare, printre care achiziționarea 
unui buldoexcavator nou. Îl achiziționăm 
prin GAL Podgoria-Miniș-Măderat. Este 
o investiție destul de mare. Am obținut în 
jur de 40 de mii de euro, iar diferența  până 
la 110 mii de euro, cât costă utilajul, o 
suportăm noi, din bugetul propriu. Îl vom 
folosi pentru deszăpeziri, curățare șanțuri, 
pietruiri, tot felul de lucrări. Este foarte util, 
deoarece Săvârșinul este o comună foarte 
întinsă, avem 9 sate cu 60 de kilometri de 

drumuri comunale. Trebuie curățate șanțuri, plus reparat, pietruit 
unde nu este asfaltat. Avem un utilaj mai vechi, dar începe să mai 
cadă una, alta și costurile de întreținere sunt mult mai mari decât în 
cazul unui utilaj nou. Avem personal calificat, avem și un camion nou 
tot pe GAL.

Un alt proiect este reabilitarea Școlii cu clasele I-IV din Săvârșin. 
Fiind pe fondul de mediu se va realiza eficientizarea energetică, care 
este lucrarea de bază. Va fi alimentarea cu energie din panouri solare, 
pompe de căldură.

Mai avem pe PNNR un proiect de reabilitare a fostei grădinițe, 
unde vom amanaja un sediu administrativ, să decongestionăm din 
serviciile de la nivelul primăriei. O parte din servicii, precum și gru-
pa de jandarmi o să fie mutată în acest local, care va fi modernizat și 
dotat cu toate cele de actulitate.

Lucrăm la proiectele care se lansează în perioada următoare. 
Drumul agricol, un proiect în valoare de un 
milion de euro, dar de care nu sutem încă 
siguri dacă îl obținem, deoarece sunt condiții 
care trebuie îndeplinite și suntem undeva la 
limită. De asemenea, depunem un proiect 
de amenjare infrastructură rutieră. Vom as-
falta majoritatea străzilor care au mai rămas 
neasfaltate în comună, aici aveam șanse mai 
mari să prindem finanțarea, deoarece avem 
deja proiectul făcut“.

„Aș vrea să îi invit pe toți aceia care simt că prin gesturile lor pot schimba în 
bine acolo unde este nevoie de noi, să o facă, fără nicio ezitare!“

În parteneriat cu Familia Regală, 
anul trecut a fost organizat un Târg 

de Crăciun în incinta domeniului Regal, 
în Satul Regal, unde au fost căsuțe pentru 
producătorii locali și o scenă. 

Târgul și Festivalul Dubașilor s-a 
derulat pe parcursul a trei zile, cetele de 
colidători s-au adunat la biserică, acolo 
unde, după ce au primit binecuvântarea 
preotului, au venit în paradă pe șosea 
până la castel, au colindat, primind apoi o  
diplomă de participare.

Ioan VODICEAN

Am avut privilegiul de a participa la sfințirea lucrărilor de reabilitare și modernizare a 
secției Pediatrie I, din cadrul Spitalului județean Arad. Acest proiect, pe lângă alte câteva 

zeci de acest gen, este rodul muncii pline de dăruire și har, ale unei echipe neobosite, în fruntea 
căreia sau în spatele ei, sunt cele două Doamne ale activităților neguvernamentale, Anamaria 
Popa și Anca Korponai. Statutul meu la această acțiune a fost unul inedit de această dată, acela 
de susținător financiar, sponsor (chiar îmi vine să zâmbesc) și am ajuns în această nobilă postură 
dintr-o joacă, dar care s-a dovedit a fi benefică. Nu am făcut altceva decât faptul că am rugat 
invitații care au participat la ziua mea de naștere, în vara acestui an, sa nu îmi aducă niciun fel de 
cadou iar, dacă tot vor să ofere ceva, să facă o donație, oricât de mică, dar să fie din suflet, pen-
tru o cauză umanitară. Așadar, de majoritatea dintre ei fiind ascultat, am adunat o sumă, oricum 

peste așteptări și am pus și noi câteva cărămizi 
în zidul pe care Cetatea Voluntarilor îl clădește 
zi de zi. Prin urmare, eu consider că li se cuvine 
această titulatură tuturor invitaților mei cu care 
vreau să împart această bucurie. 

Aș vrea să îi invit pe toți aceia care simt 
că prin gesturile lor pot schimba în bine acolo 
unde este nevoie de noi, să o facă, fără nicio 
ezitare. Nici nu vă imaginați câtă bucurie îți 
aduce în suflet un zâmbet cules de pe fața cui-
va, pe care îl știai mereu trist. Să ne ajute Bunul 
Dumnezeu să putem clădi acolo în cer prin ges-
turile noastre de aci, de pe pământ.

Târg de Crăciun și Festivalul Dubașilor
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

BUZIAS,
„Vrem ca tot mai mulți tineri să fie atrași de oportunitățile pe care le oferim 

aici, la Buziaș!“

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

Orașul Buziaș are planuri ambi-
țioase, printre care se numără 

și includerea a 30 de hectare de teren în 
noul Plan Urbanistic General destinate 
exclusiv zonei industriale a localității.

La Buziaș s-a investit în parcuri, în 
infrastructura turistică și cea școlară.

„Nu cred că sunt două școli în tot 
județul Timiș care să arate cum arată 

azi liceul din Buziaș. De asemenea, proiectele de dezvoltare pe 
mobilitate urbană și toate cele pe care le avem pe zona istorică sunt 
într-un proces de discuții cu ADR Vest. Vrem să le putem sprijini 
în următoarele programe europene ca să putem reabilita clădirea 
Cazinoului și clădirea Baia 2 sau măcar clădirea Cazinoului într-o 
primă fază, care va deveni proprietatea Primăriei Buziaș”, a declarat 
domnul Sorin Munteanu, primarul orașului Buziaș.

Edilul a mai precizat că finalizarea Planului Urbanistic General 
(PUG) va atrage alți investitori în localitate. Potrivit acestuia, în noul 
PUG, 30 de hectare aflate la intrarea în Buziaș pe partea dreaptă vor 
fi disponibile pentru zona industrială. Instituția pe care o conduce 
are în plan alături de Consiliul Județean Timiș să dezvolte noi rute 
de transport cu autobuzul. Autobuzele de transport în comun vor  
face legătura între Buziaș și Chevereșu Mare, Moșnița Nouă și 
Timișoara.

„Vrem să atragem oameni care vor să se așeze la Buziaș pentru 
că nu e foarte departe și terenurile încă au prețuri scăzute ca să poată 
fi achiziționate pentru construcția de case”, a mai afirmat primarul 

orașului Buziaș. Domnul Sorin Munteanu a mai spus că, în curând, 
o companie germană va avea disponibile 60 de locuri de muncă. De 
asemenea, la Buziaș este în lucru un centru comercial ce va fi dat în 
funcție anul acesta, în luna martie, iar investiția va duce la crearea 
a 88 de locuri de muncă. Tinerii care vor să se stabilească la Buziaș 
mai pot munci la fabrica de saltele sau la cea de structuri pentru hale, 
termoizolaţii și panouri termoizolante, care se va extinde pe două 
hectare.

„Una dintre țintele actualei administrații este dezvoltarea zonei 
industriale a orașului nostru și totodată crearea de noi locuri de 
muncă. Vrem ca tot mai mulți tineri să fie atrași de oportunitățile 
pe care le oferim aici, la Buziaș. În acest sens, vom extinde zona 
industrială de la intrarea în oraș, cu 30 de hectare, iar acest lucru 
înseamnă automat și noi locuri de muncă.

Investitorii deja prezenți vor să se extindă, dar suntem deschiși 
să primim și alți investitori care doresc să se dezvolte la noi în oraș.

În același timp și noi, la nivelul administrației locale dorim să 
investim în continuare în infrastructura orașului nostru. Dacă până 
acum, cu bani din fonduri europene am reușit să reabilităm liceul 
și școala gimnazială, dar și colonada imperială din parc sau chiar 
clădirea primăriei - acestea fiind doar câteva dintre proiectele 
realizate cu fonduri europene -, ne-am propus să nu ne oprim aici și 
să investim în reabilitarea altor clădiri simbol pentru orașul nostru.

Din această lună va demara un nou exercițiu bugetar pentru 
fondurile europene și suntem pregătiți să mai atragem bani de la 
Uniunea Europeană pentru alte proiecte importante ale orașului 
Buziaș“, a declarat domnul Sorin Munteanu, edilul orașului Buziaș.

Sport                       La un pas de victorie

Pentru fotbaliștii de la Phoenix Buziaș a avut loc o nouă etapă 
în Liga 3, penultima din 2023. Pe terenul din Carani ei au 

primit vizita celor de la CS Lunca Teuz Cermei. Buzieșenii au deschis 
scorul în minutul 76 prin Cristian Grancea, dar cu un minut înainte 

de final, oaspeții primesc o lovitură de 
la 11 metri pe care o transformă fără 
probleme. Cu mai multă atenție Phoe-
nix Buziaș putea să câștige fără pro-
bleme această partidă, dar scorul final a 
fost 1-1. Le urăm succes în continuare 
fotbaliștilor noștri!

Vizitatori la Muzeul „Iuliana Folea Troceanu“ 
din Buziaș

Elevi de la ciclul primar, din Buziaș, au descoperit „comorile” 
din casa-muzeu „Iuliana Folea Troceanu“. Ei au putut vedea 

cum se trăia odinioară, când nu exista nici măcar televizor, dar mai 
internet și telefon și cum arată costumele populare cusute cu multă 
atenție și migală de mâinile harnice ale celei care a fost Iuliana Folea 
Troceanu. Au vizitat muzeul 
elevii de la clasa a III-a B - 
înv. Lăcrămioara Jivan, dar și 
elevii de la clasa a IV-a - înv. 
Cristina Crețu.

Despre Iuliana Folea-
Troceanu. În timpul vieții, 
Iuliana Folea Troceanu l-a 
întâlnit pe marele scriitor Mi-
hail Sadoveanu și, la îndemnul 
acestuia, a țesut, a cusut și a 
adunat tot ce se putea.

Ultima sa dorință, înainte 
să treacă la cele veșnice, a 
fost să doneze casa, devenită 
un adevărat muzeu, Primăriei 
Buziaș.

Cei care ajung aici pot 
vizita casa mare, în care încă 
de la intrare sunt frumos 
așezate costume populare, lăzi de zestre, obiecte vechi de mobilier, 
dar și fotografii cu cea care și-a dedicat viața acestei impresionante 
colecții, alături soțul ei, care i-a înțeles pasiunea și dăruirea. Casa 
mai are o anexă în care se pot vedea un război de țesut și multe alte 
obiecte folosite în gospodărie, iar alături e o fântână.

În curând, locuitorii orașului 
Buziaș vor beneficia de un com-

plex comercial, chiar în centrul orașului. 
Lucrările sunt în plină desfășurare.  
Carrefour este ancora de retail a acestui 
centru. 

Complexul comercial va fi ampla-
sat pe strada Bisericii, chiar vis-a-vis de 
Piața Agroalimentară.

În urma acestei investiții se vor 
crea aproximativ 90 de locuri de muncă.

Noul centru comercial va fi com-
pletat cu parcare și spații verzi pe 33% 
din suprafața totală.

Valoarea proiectului de investiții 
este de peste 11 milioane lei.

Centru comercial la Buziaș 
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1 Decembrie sărbătorit la Recaș

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de Iosif JEBELEAN

La Liceul Teoretic Recaș, sala de clasă s-a 
transformat în studio de podcast pentru ele-

vii claselor a IX-a A și a IX-a B din care nu au lipsit: 
decorul de Crăciun, boxele, microfoanele, camera 
de luat vederi și parfumatul ceai de fructe de pădure 
care ne-a încălzit inimile și ne-a dezlegat vorbele. 

Patru echipe de elevi și-au exersat talentul de 
protagoniști, discutând serios, dar și relaxant despre 
școală, jocuri video, pasiunea fotografiei și orașul 
Recaș. Discuțiile au cuprins și 
mici faze amuzante spre delici-
ul publicului, fapt care a adus 
multă popularitate în rândul 
auditoriului… ca la televizor! 
Activitatea a fost propusă și 
coordonată de doamnele pro-
fesoare Luiza Elena Gruici și 
Mariana Delia Purda.

Spectacolele caritabile devin o tradiție a școlii din Recaș. În seara de 19 decem-
brie 2023, elevii din echipa de voluntari a Liceului Teoretic Recaș au organizat 

un astfel de spectacol la căminul cultural din localitate, pentru a prijini pe cei cu nevoi din 
rândul elevilor și din comunitate, dar și pentru a fi alături 
de necuvântătoarele abandonate. Participanții au cântat 
colinde, au dansat și au spus poezii. Invitații acestui eveni-
ment au fost Ansamblul de dansuri populare „Recășana” 
coordonat de Floare și Gore Munteanu și An-samblul de 
dansuri nemțești „Gutedel Rekasch”, coordonat de Tiberiu 
Palikucsan. Elevii clasei a II-a A, coordonați de înv. Slag-
eana Gîț și corul școlii coordonat de prof. Alin Chiscop 
ne-au încântat în prag de sărbători cu colinde.

Ca în fiecare an, Primăria și Con-
siliul Local Recaș au organizat 

manifestările dedicate Zilei Naționale a 
României.

Programul zilei a cuprins ceremonia 
religioasă și apoi ceremonia militară, onoru-
rile fiind date de Fanfara Militară. Au fost 
rostite alocuțiuni și depuneri de coroane la 
Monumentul Eroilor din Parcul Central din 
Recaș.

Săptămâna altfel... la Liceul Teoretic Recaș
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SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Mesajul și îndemnul meu pentru voi toți, în această zi cu o deosebită semnificație, 
este să ne autodepășim, să ne implicăm și să fim și noi schimbarea 

pe care dorim să o lăsăm tinerelor generații!
Luchian SAVU - Primar al comunei Șandra

Comuna Șandra, ca în fiecare an, s-a îmbrăcat în 
straie de sărbătoare pentru a celebra ziua de 1 De-

cembrie, motiv de bucurie atât pentru cei mari, cât și pentru 
cei mici.

„Astăzi este 1 Decembrie, ziua noastră, ziua tu-
turor românilor! Este o zi în care ar trebui să realizăm, cu 
recunoștință și cu mai multă asumare, sacrificiul strămoșilor 
noștri, cei care au transformat un proiect de țară într-un vis 
împlinit. Jertfa lor ne-a demonstrat că poate schimba des-
tinele, iar dacă astăzi ne numim români și trăim în România 
este, fără nicio îndoială, meritul lor!

Mesajul și îndemnul meu pentru voi toți, în această zi 
cu o deosebită semnificație, este să ne autodepășim, să ne 
implicăm și să fim și noi schimbarea pe care dorim să o 
lăsăm tinerelor generații!

Îmi doresc ca Ziua Națională a României să vă găsească 
pe toți liniștiți, sănătoși și voioși alături de familie și de cei 
dragi! La mulți ani, România! La mulți ani românilor de 
pretutindeni!“, a spus edilul comunei Șandra, domnul Lu-
chian Savu.

Fie că au fost elevii de la Școala Gimnazială Șandra, 
preșcolarii și elevii de la Grădinița P. N. Uihei, respectiv 
Școala Primară Uihei sau piticii de la Grădinița P. P. Șandra, 
cu toții s-au pregătit intens, cu momente speciale dedicate 
zilei de 1 Decembrie.

Publicăm spre confirmare imagini din 
activitatea lor cu ocazia sărbătorii naționale.

  Pagină realizată de Silviu LAZĂR
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„În acest an vom realiza obiective noi pentru comuna noastră!“

Pagină coordonată de Beatrice PĂSĂRICĂ

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

Din albumul comunei

Domnule Ioan Breje, ce proiect v-a 
mulțumit cel mai mult în anul care toc-
mai a trecut, 2023?  

Cred că proiectul privind construcția 
pistei de biciclete de peste 3 km și spun 
asta pentru că îl consider a fi unul din-
tre cele mai bune proiecte. Acum se află 

în faza de licitație. E o situație foarte benefică pentru comunitatea 
noastră și sper să fie implementat cât se poate de repede.  

Un alt proiect?  
Un alt proiect de succes care a început în 2023 este moderniza-

rea pieței agroalimentare, un obiectiv la care încă se mai lucrează, 
dar în următoarea perioadă poate va fi gata, către primăvara anului 
2024. Mai trebuie finalizate grupurile sanitare și atunci piața ar putea 
fi funcționabilă.  

De ce era nevoie de această pistă de biciclete în comuna  
Checea?  

Acest proiect este pe PNRR și cu siguranță este necesar. Va fi 
foarte util și benefic pentru comună. Pistele vor fi și pe o parte și pe 
cealaltă a străzilor. Am căutat să nu fie luat mult din spațiu verde. 
Traseul este ales să lege și Centrul civic, locul de promenadă.  

De unde începe acest traseu?  
Traseul începe de la intrarea în sat și se termină la această zonă de  

promenadă în Centrul Civic. Este vorba, după cum spuneam, de 3 km. 
       Care este prețul de finanțare?  

Prețul de finanțare e de aproximativ 1,3 milioane lei.  
Domnule primar, cum a fost anul 2023 pentru Primăria comu-

nei Checea?  
Anul 2023 a fost un an bun pentru comuna noastră. Dar au exis-

tat, desigur, și o serie de probleme, cele mai mari probleme au fost, 
evident, ridicate de birocrația prea mare în implementarea proiec-

Am revenit în frumoasa comună Checea în primele zile ale acestui an și domnul primar, primindu-mă cu 
multă amabilitate, mi-a vorbit și despre trecutul an, dar și despre cel prezent.

telor și de faptul că finanțele nu ajung. Întotdeauna trebuie mai mulți 
bani pentru a desfășura obiective mai mari și mai utile în interesul 
comunității. Sper ca anul acesta, sper cu toată hotărârea, să fie un an 
mai bun ca anul 2023 pentru a reuși să desfășurăm proiecte pentru 
dezvoltarea și modernizarea comunei Checea. În acest an vom rea-
liza obiective noi pentru comuna noastră.  

Cum merge modernizarea drumului agricol?  
Pe programul Anghel Saligny, am înregistrat pe platforma Minis- 

terului Dezvoltării, un proiect de 11 milioane de lei pentru moderni-
zarea unui drum agricol. Mi s-au cerut clarificări la acest obiectiv și 
am și oferit clarificările, iar situația este evidentă: vom desfășura acest 
proiect important pentru comună și pentru activitatea economică și 
agricolă. Această arteră auto face legătura dintre comuna Checea și 
Cenei. E un drum pe care se intră și se iese, nu există circuit. Faptul 
că am obținut finanțare pentru acest drum important de comunicare 
auto și transport este foarte benefic pentru localitate și pentru co-
muna vecină.  

Când credeți că va fi finalizat?  
În 2024, sperăm ca să și începem licitația și să demarăm lucrările 

să îl finalizăm, să putem circula până la sfârșitul anului. Avem în 
obiectiv și o prelungire a Centrului Civic, am reușit să facem asta 
în partea dreaptă, iar acum dorim să extindem și în stânga, până la 
Biserica Ortodoxă Română din fața primăriei spre școală.  

De ce vreți să amenajați acest Centru Civic?  
E o zonă centrală care va fi în continuare modernizată și ame-

najată. E o zonă de promenadă, cu trotuare, bănci, flori, verdeață, 
pavaj nou, copaci, va fi o zonă plăcută unde cetățenii să se poată simți 
bine atunci când se plimbă sau când stau la o discuție cu prietenii în 
plină natură, în centrul localității.  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest dialog!  
Și eu vă mulțumesc!  

Oameni de fală ai comunei Checea  
Checea își strânge și își păstrează oameni de calitate, aici avem și ingi-

neri de vază, agricultori pricepuți, medici și asistenți medicali dedicați 
profesiei, profesori dedicați copiilor, meșteșugari și muncitori, mecanici, con-
tabili, preoți. Profesiile sunt nenumărate, dar calitatea oamenilor din Checea 
e nelimitată și bogată, bogată în binecuvântări cu oameni ce-și poartă sufletul 
curat și mintea înțeleaptă.  

Aici, în buchetul acesta frumos legat, o găsim pe doamna Daniela Bir-
dean. Ea ne duce numele mai departe și-l face cunoscut prin evenimente, con-
cursuri, competiții sportive. Prin ea ne-am legat în ansamblu, prin ea știm 
cine-i renumit pescar, prin ea găsim sportivi și spiritul de competiție, prin ea 
s-au găsit instrumentiști și viitori soliști, prin ea avem desen și artă, prin ea 
avem artiști și reprezentanții artistice, prin ea racheta de tenis și-a găsit cam-
pion, prin ea am găsit omul valoros, prin ea se aduce culoare, prin ea avem și 
sărbătoarea comunei, prin ea avem scena plină, prin ea găsim poezia în grai 
bănățean, prin ea avem cartea și rânduri de pagini din cărțile înregistrate de ea, 
prin ea găsim și contemporanul și romantismul, prin mâinile ei au trecut mii 
de cărți și ce minuni găsești din ce-ți recomandă ea.  

Și pentru că evenimentele sunt multe și ne bucura momentul, nu apucăm 
să-i mulțumim, să-i mulțumim pentru valoarea cuvântului său, pentru poeziile 
sale, pentru implicarea sa.  

Doamnă Daniela Birdean, noi îți mulțumim, îți mulțumim că ești aici, că 
ești floarea frumoasă din buchetul nostru, buchetul ce face Checea o comuni-
tate plăcută, primitoare, curată, înțeleaptă și pentru că împărți atâta bucurie 
prin toate momentele în care aduci pe scenă omul, când îl pui să mânuiască 
„unghița”, paleta, mingea, când se lansează o carte, când se cântă, recită, 
dansează, pictează, dumneata le dai oamenilor momentul lor. Îți mulțumim și 
ne mândrim cu dumneata!  

Privind tinerii colindători ai comunei Checea, îi dăm 
dreptate lui Norman Peale, care credea cu adevărat că dacă 
vom continua să spunem povestea Crăciunului, să cântăm 
colinde şi să trăim spiritul Crăciunului, vom putea aduce bu-
curie, fericire şi pace acestei lumi. 
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BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„Ascultând aceste voci minunate și armonii ce te-au pus în comuniune directă 
cu Dumnezeu și văzând pe chipurile acestor îngerași de copii câtă pasiune, seriozitate 

și implicare au depus, nu pot să fiu decât recunoscător!“
Gabriel FAUR - Primar al comunei Bârzava

În luna decembrie a anului care tocmai s-a încheiat a avut 
loc un eveniment artistic inedit, o zi de sărbătoare deosebită 

pentru comunitatea creștină din satele Lalașinț, Slatina de Mureș și 
Bârzava, la Căminul Cultural din comună. În baza unui parteneriat 
educațional, grupul de colindători ai Școlii Gimnaziale Bârzava și 
fanfara elevilor Liceului Penticostal Arad au susținut un concert de 
colinde spre încântarea spectatorilor din satele aparținătoare comu-
nei și nu numai.

Prof. Mihaela Gașpar, director al Școlii Gimnaziale Bârzava a 
coordonat întregul program și a oferit împreună cu cadrele didac-
tice și părinții elevilor din școală, ospitalitatea atât de apreciată de 
comunitatea creștină din comuna Bârzava. Mesajele de bun venit au 
aparținut doamnei prof. Mihaela Gașpar și domnului primar Gabriel 
Faur.

„Vreau să încep prin a-i felicita pe acești doi oameni minunați: 
doamna profesoară Mihaela Gașpar, directoarea școlii noastre și pe 
domnul profesor Beniamin Șoimu, directorul Liceului Penticostal din 
Arad, care se trage chiar din comuna noastră, este un fiu al satului de 
care nu putem să fim decât mândri. Colaborarea dintre cei doi direc-
tori a făcut posibilă întâlnirea noastră, aici. Pentru mine, care am trăit 

momente înălțătoare și emoționante, ascultând aceste voci minunate 
și armonii ce te-au pus în comuniune directă cu Dumnezeu și văzând 
pe chipurile acestor îngerași de copii câtă pasiune, seriozitate și impli-
care au depus, nu pot să fiu decât recunoscător. Vă mulțumesc tuturor 
celor implicați în acest proiect inedit și emoționant, de la directori, 
copii, profesori, dirijori, părinți, preoți, pastori și celor prezenți, în 
numele comunității din întreaga comună Bârzava. La rândul meu, ca 
primar al acestei minunate comunități, urez tuturor sărbători ferici- 
te, cu sănătate și îndeplinirea tuturor dorințelor“, a spus domnul Ga-
briel Faur, primarul comunei Bârzava, în cuvântul de deschidere.    Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

Elevii ciclului primar și gimnazial ai Școlii Gimnaziale Bârzava 
au deschis concertul, sub coordonarea învățătorilor școlii. 

Cu această ocazie doamna prof. Mihaela Gașpar a declarat: „Co-
piii au adus prin vocile lor curate vestea Nașterii Domnului și au 
făcut să răsune vechile și tradiționalele colinde creștine ortodoxe, 
păstrate cu sfințenie și apreciere peste generații și care nu vor muri 
niciodată. Prin participarea corului Liceului Penticostal Arad, eve-
nimentul a primit o altă dimensiune profesionistă, dar și aceea a co-

muniunii, a respectului și a dragostei creștine, în ciuda confesiunilor 
diferite. Ultima parte a concertului a reunit pe scenă, într-un singur 
glas, pe elevii celor două școli, făcând să răsune într-un fel aparte 
și unic vechiul colind „O, ce veste minunată!“. De la mic la mare, 
vocile copiilor s-au contopit într-un înălțător imn al iubirii și păcii 
între oameni“.

Concertul s-a încheiat cu mesajul de bucurie al domnului Benia-
min Șoimu, care a subliniat valoarea educativă și simbolică a eveni-
mentului.
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Merita Lieblingul această onoare!“

 Pagină realizată de Carmen MĂDĂLUȚĂ

Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Această primă ediție a Galei Gratitu-
dinii, pe care Asociația Primarilor 

din Banatul Istoric a ales să o țină la Lieb-
ling, a reprezentat pentru comuna noastră o 
deosebită cinste. Cred că a fost pentru prima 
oară în existența seculară a comunei când 
i-au trecut pragul atât de multe personalități. 
Iată de ce țin să mulțumesc și prin inter-
mediul Jurnalului interregional Banatul 
Înaltpreasfințitului Părinte Ioan, Mitropolit 
al Banatului Istoric, președintelui Consili-
ului Județean, domnul Alin Nica, Excelenței 
Sale Coriolan Gârboni, consul al Republicii 
Coreea de Sud, colegilor mei primari veniți 
din patru județe la această festivitate, Sena-
tului Asociației Primarilor din Banatul isto-
ric, consătenilor mei și nu în ultimul rând, lui 
Vasile Todi. Prietenii știu de ce...  

Da, merita Lieblingul această onoare! 

Dubașii din Liebling vestind sosirea 
Înaltpreasfinției Sale Ioan, Mitropolit al Banatului

Președintele Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric, domnul Vasile Todi, alături de oaspetele 

de fală al Lieblingului

Privirea atentă a edilului Ioan Munteanu...

Pâinea și sarea pământului 
pentru Mitropolitul Banatului 

Ioan cel Bun

Înaltpreasfințitul Ioan 
rostind cuvântul său 

către adunare
Înaltpreasfințitul Mitropolit alături de invitați

Intonarea imnului național 
al României

Președintele Consiliului 
Județean Timiș, domnul 

Alin Nica

Președintele Asociației 
Primarilor din Banatul 

Istoric, domnul 
Sorin Munteanu

Imagine din sală

Excelența Sa 
Coriolan Gârboni, 
Consul onorific al 
Republicii Coreea 

de Sud

Președintele de onoare 
al Senatului Asociației 

Primarilor din 
Banatul Istoric, 

domnul Titu Bojin
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SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

   Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Raul Cristian Buzgar, un tânăr sportiv din comuna Sânandrei, a urcat pe podium la Campionatul European 
de Karate IKU 2023. Competiția, desfășurată în Novo Mesto, Slovenia, a reunit nu mai puțin de 1.200 

de concurenți din 22 de țări. România s-a clasat pe locul secund la Campionat, cu nu mai puțin de 86 de medalii. 
Iar una dintre ele a fost obținută de tânărul sportiv din comuna noastră, Raul Buzgar, premiat cu bronz la kumite 
individual masculin nihon (10-11 ani).

Raul, legitimat la clubul ACS Kaizen Timișoara - sensei Iasmina Ardelian, practică acest sport de mai mulți 
ani, iar efortul susținut pe care l-a depus, disciplina și implicarea i-au adus recunoașterea europeană la o vârstă 
atât de fragedă.

Delegația României, formată din 163 de persoane, a obținut titlul de vicecampioană europeană 2023 la Karate 
IKU, care se adaugă celui de vicecampioană mondială obținut în octombrie 2022 în Italia.

Anul 2023 nu a fost lipsit de 
provocări, însă cu toate aces-

tea reprezentanții Primăriei Sânandrei au 
continuat să facă tot ceea ce este necesar 
pentru o dezvoltare cât mai armonioasă a 
comunei noastre. S-a pus un accent deo-
sebit pe continuarea lucrărilor ce erau 
deja în desfășurare, s-a lucrat în mod 

constant, astfel că unele dintre investiții au fost complet finalizate 
și date în folosiță, iar altele sunt în plină desfășurare. De asemenea, 
aparatul primăriei a lucrat, și anul acesta, la scrierea și depunerea de 
noi proiecte, pentru a atrage fonduri externe, europene sau guverna-
mentale, iar o bună parte dintre ele au fost și declarate eligibile, astfel 
asigurându-se dezvoltarea comunei noastre și în anii care vin.

„Acum, la început de an, ne îndreptăm din nou privirea spre anul 
care a trecut. Putem spune că ne-am confruntat 
cu situații provocatoare, atât din punct de vedere 
social, cât și din punct de vedere economic, dar, 
în același timp, vă pot spune că ne-am dat toată 
silința să reușim să ne îndeplinim obiectivele. 
Ne-am străduit să continuăm să lucrăm la crearea 
unei comunități cât mai solidă, mai prosperă și 
mai sigură. Am continuat să lucrăm în echipă, iar 
astfel putem spune că și anul acesta am reușit să 
materializăm o serie de proiecte menite să dez-
volte comunitatea noastră. Toate reușitele de până 
acum nu fac altceva decât să ne oblige pe viitor, 
să ne determine să ne dorim să realizăm tot mai 
multe și să ridicăm comuna la nivelul pe care 
cu toții ni-l dorim. Toate aceste eforturi pe care 
le depunem noi, cei din administrația locală, dar 
și dumneavoastră, locuitorii comunei noastre, ne 
vor face mai puternici, mai buni și mai mândri de 
comuna noastră. Ca reprezentant al administrației, 
obligația mea și a administrației pe care o conduc 
este de a veni în întâmpinarea dumneavoastră, de 
a face tot ce este posibil pentru a aduce soluții pro-

„Toate reușitele de până acum nu fac altceva decât să ne oblige pe viitor, să ne determine să ne 
dorim să realizăm tot mai multe și să ridicăm comuna la nivelul pe care cu toții ni-l dorim!“

blemelor care apar zi de zi. De aceea gândim în perspectivă, încercăm 
să anticipăm dorințele și necesitățile dumneavostră, pentru ca, mai 
apoi, să le putem găsi rezolvare. Desigur, nu întotdeauna putem reuși 
tot ceea ce ne propunem, însă nu renunțăm și ne provocăm, zi de zi, 
să facem mai mult. Și, sunt convins că, la fel ca până acum, ne veți 
corecta atunci când poate nu ne vom ridica la nivelul așteptărilor 
dumneavoastră, dar și că ne veți susține în continuare și ne veți oferi 
sprijinul, atunci când vom avea nevoie.

Începutul de an este o bună ocazie pentru noi toți de a face o 
analiză a tuturor lucrurilor bune sau mai puțin reușite pe care le-am 
făcut, este momentul unui nou bilanț, dar și al visării. Este timpul 
pentru a ne face noi planuri, pentru a ne lansa noi provocări și pentru 
a ne ambiționa să fim mai buni în fiecare zi“, a spus primarul comu-
nei Sânandrei, domnul Claudiu Coman.

Vă prezentăm, în continuare, câteva dintre cele mai importante 
proiecte derulate la nivelul comunei Sânandrei: In-
troducerea sistemului de canalizare în Sânandrei, 
Covaci și Carani; Sala de sport a fost finalizată, în 
prezent lucrându-se la branșarea rețelei de curent 
electric și la introducerea gazului; Bazinul de 
înot a fost ridicat și acoperit; Accesuri pavate la 
gospodării; Parcul de la terenul de fotbal din Ca-
rani a fost complet amenajat; Terenuri sintetice de 
fotbal au fost realizate atât la Sânandrei, cât și la 
Covaci; Renovarea Căminului Cultural din Cara-
ni; Renovarea Căminului Cultural din Covaci este 
în plină desfășurare; Parcări în zona centrală din 
Sânandrei; Renovarea exterioară a Școlii Gim-
naziale Sânandrei; Curățenia de primăvară, care 
a presupus atât colectarea, cât și depozitarea res-
turilor vegetale, dar și programul de cosire lunară 
a vegetației și ambroziei pe domeniul public au 
reprezentat una dintre preocupările autorităților 
locale; Betonarea străzii Ierarh Nicolae din Co-
vaci; Iluminatul stradal a fost complet moderni-
zat; Balul Tineretului din Carani; Ziua Comunei 
Sânandrei; Ruga de la Covaci; Balul Pensionarilor.

Tânăr sportiv din Covaci, pe podium la Campionatul European de Karate IKU 2023
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Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Ec. Petru ROMAN - Primar al orașului Deta

„Avem multe proiecte în derulare, dar și planuri pentru anul care vine!“

Pe o vreme mohorâtă, dar cu bucurie în suflet am pornit la începutul lunii decembrie spre orașul Deta, 
un loc al tradițiilor, al obiceiurilor și al inovației în același timp, un spațiu al multiculturalității, al oa-

menilor harnici, întreprinzători și ospitalieri așa cum îi stă bine oricărui oraș bănățean de pustă.  Stăm de vorbă 
astăzi cu domnul primar Petru Roman, cel care stă în spatele proiectelor care au adus progresul rapid și constant 
al acestei așezări de graniță.  

1 decembrie - Deta
Ziua Națională a României a fost sărbătorită în 

orașul Deta, prin mai multe evenimente organi-
zate de Centrul Cultural Deta, dar și de Primăria, respec-
tiv Consiliul Local Deta, reprezentate de domnul primar 
Petru Roman. Astfel, la ora 10 a avut loc un Tedeum în 
memoria eroilor neamului, căzuți pe câmpurile de luptă în 
apărarea patriei și o ceremonie de depunere a coroanelor la 
monumentul eroilor din Piața Pompierilor (în fața Muzeu-
lui Orășenesc Deta). La ora 11, Ansamblul de dansuri 

populare românești 
al Centrului Cultu-
ral Deta a oferit un 
spectacol de dans și 
cântec tradițional, 
acesta fiind urmat 
de o masă festivă cu 
bucate tradiționale 
din zona banatului.   

Balul seniorilor – Deta
Sâmbătă, 11.11.2023, peste 250 de oameni au răspuns invitației Asociației 

Seniorilor din Deta de a participa la Balul Pensionarilor din oraș. Pro-
gramul evenimentului a cuprins dans și muzică bună, precum și momente nos-
talgice, de aducere aminte a locurilor și a vieții de altădată. Mai mult, invitații 
s-au bucurat de un meniu tradițional specific zonei banatului. Balul Pension-
arilor a devenit un eveniment renu-
mit în orașul Deta, fiind organizat în 
fiecare an de Asociația Seniorilor din 
Deta, cu sprijin și finanțare din partea 
Primăriei și Consiliului Local Deta. 
De această dată, chiar domnul primar,  
Petru Roman a înmânat plachete ani-
versare cuplurilor care au împlinit pes- 
te 50 de căsătorie. Felicitări tuturor.  
 

Bună ziua, domnule primar. Ne 
bucurăm să venim la Deta acum, la sfârşit 
de an, într-o vreme a bilanţurilor. Cum a 

fost anul 2023 pentru oraşul în care ne aflăm, pentru dumneavoastră 
ca edil şi pentru echipa cu care lucraţi?

Bine ați revenit în orașul nostru! Ca de fiecare dată, mă bucur 
să vă revăd și trebuie să vă spun încă de la început că anul care toc-
mai se încheie a fost un an foarte bun pentru orașul Deta. Echipa din 
primărie a muncit mult în acest an și lucrurile bune pe care le facem 
devin tot mai vizibile. Avem multe proiecte în derulare, dar și planuri 
pentru anul care vine. Am spus de mai multe ori că eu sunt primarul 
unei comunități care muncește cu seriozitate pentru a trăi mai bine. 
Singur, nu aș putea face nimic. De aceea, profit de ocazie pentru a le 
mulțumi încă o dată celor care lucrează în această frumoasă echipă 
din primărie. Le mulțumesc și consilierilor locali implicați în activi-
tatea administrativă și nu în ultimul rând, cetățenilor din Deta, cei pe 
care îi consider membri de onoare în această echipă. 

Ne puteți enumera câteva proiecte ale orașului Deta la care ați 
lucrat în acești ultimi ani și care s-au dovedit de succes?

În această formulă am reușit să ducem la bun sfârșit în ultimii ani 
o serie de proiecte pentru oraș, cum ar fi cele de la ștrand, de la piață 
sau de la Centrul Cultural. De asemenea, am finalizat construirea blo-
curilor de locuințe destinate închirierii în regim de înălțime P+3E, pe 
str. Orhideelor, reparațiile și întreținerea cu mixtură asfaltică cu strat 
suport beton de ciment și amenajarea acceselor la proprietăți pe str. 
dr. Victor Babeș, dar și amenajarea de parcări pe strada Parcului. 

Un progres spectaculos, într-adevăr, dar am înțeles că aceasta 
este doar o etapă pentru dezvoltarea orașului. Ce urmează?

De când sunt primar, Deta a cunoscut o dezvoltare spectaculoasă 

atât din punct de vedere al infrastructurii, cât și în ceea ce privește 
economia orașului. Eu consider că o infrastructură bună și modernă 
atrage investiții private și astfel, comunitatea are condiții optime de 
dezvoltare. Această viziune și-a dovedit deja eficiența la Deta și sun-
tem acum într-o nouă etapă de dezvoltare, pentru că, pe lângă in-
frastructura de bază, drumuri, căi de acces, apă, canalizare gaz sau 
curent, am început să ne îndreptăm atenția și spre infrastructura pen-
tru divertisment și timp liber. Nu neglijăm nici sprijinul bisericilor al 
mediului asociativ și al celui sportiv. O atenție deosebită o acordăm 
educației și sănătății.

Care sunt cele mai importante realizări pe care le aveţi în acest an?
Avem o activitate intensă în acest domeniu, al proiectelor și mă 

refer în primul rând, la proiectele cu finanțare europeană. O parte 
dintre proiectele depuse spre finanțare pe diferite axe au fost apro-
bate și lucrările au început fiind acum în diferite stadii de execuție. 
În perioada de implementare au intrat mai multe proiecte pentru 
creșterea eficienței energetice a unor blocuri din oraș. Un alt pro-
iect aflat în faza de implementare se referă la crearea unui sistem 
inteligent de transport în orașul Deta. Mai avem un proiect de peste 
5 milioane de lei care prevede construcția unei piste de biclete care 
va lega orașul Deta de satul Opatița. Un alt proiect care va intra în 
execuție este cel de aproape 15 milioane de lei de la spital. Banii 
vor ajunge la Spitalul Orășnesc Deta, în cadrul unui proiect finanțat 
prin Planul Național de Redresare și Reziliență. Adminstrația locală 
va achiziționa pentru spital echipamente și aparatură modernă desti-
nate reducerii infecțiilor, dezvoltării laboratoarelor de microbiologie 
și organizării de saloane moderne, cu un singur pat, pentru limitarea 
extinderii germenilor patogeni între pacienți. 

(va urma)

Serbarea pomului de Crăciun

Duminică, 24.12.2023, la ora 17:00, a avut loc 
în faţa Muzeului din oraşul Deta, Serbarea 

pomului de Crăciun. Sărbătoarea  este deja tradiţională 
în oraș, avînd în vedere că, de ani buni, toate corurile 
din apropiere participă cu cele mai frumoase cântece  
pregătite cu ocazia Naşterii Domnului. 

Recitalul de colinde a fost organizat de Primăria 
Deta şi Consiliul Local Deta, reprezentate de domnul 
primar Petru Roman, în colaborare cu Centrul Cul-
tural Deta. Invitatul de onoare al acestora, însuşi Moş 
Crăciun,  a adus multe cadouri spre bucuria copiilor 
prezenţi la eveniment.
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„Am avut și proiecte pe care le-am realizat din bugetul local!“

Pagină realizată de prof. Maria RÎMPU

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

La sfârșitul anului trecut, s-a deschis sesiunea de depunere a unor proiecte 
având ca obiect producerea și stocarea energiei din surse regenerabile pentru 

autoconsumul anumitor tipuri de consumatori. 
„După 21 de minute de la deschiderea sesiunii proiectul pregătit de comuna Petriș 

a fost depus și înregistrat! Acest proiect are ca obiect construirea unei centrale electro-
fotovoltaice (panouri fotovoltaice) cu o putere instalată de 0,14 MW.

Valoarea proiectului este de 1.373.506,25 lei, TVA inclus, iar sursa de finanțare 
vizată este Fondul de Modernizare, gestionat de Ministerul Energiei. 

Prin cei 0,14 MW - putere instalată se va produce energia electrică necesară pen-
tru acoperirea consumului generat de iluminatul public stradal și clădirile din do-

meniul public al comunei. Implementarea 
acestui proiect va avea ca urmare realiza-
rea unei economi semnificative la bugetul 
local, deoarece în anul 2022, 41% din su-
mele colectate ca impozite și taxe locale 
au fost utilizate pentru plata facturilor de 
energie electrică“, a declarat primarul co-
munei Petriș, domnul Ionel Berari.

Domnule primar Ionel Berari, cum 
a fost anul 2023 pentru Primăria 

comunei Petriș?
Am reușit să încheiem contracte, în baza 

unui proiect, prin Administrația Fondului de 
Mediu, privind îmbunătățirea performanțelor 
energetice la clădirile școlilor. Astfel, de o 
lună de zile am reușit să emitem autorizațiile 
de construire pentru aceste lucrări, care 

constau în anveloparea, izolarea termică, montarea de panouri fo-
tovoltaice, schimbarea sistemului de încălzire de la clasica centrală 
termică pe lemne la pompe de căldură, a celor două clădiri în care 
funcționează Școala Gimnazială „Sabin Drăgoi“. 
Proiectul la ambele clădiri a fost de aproape 3 mili-
oane de lei, din Administrația Fondului de Mediu, 
din fonduri externe, nerambursabile.

Ce îmi puteți spune despre asfaltarea drumuri-
lor din comuna dumneavoastră?

Am mai depus două proiecte pe Anghel Saligny, 
din care unul este declarat câștigător și s-a emis pe 
data de 9 noiembrie ordinul de începere a lucrărilor. 
Este un proiect major, istoric pentru Petriș, în valoare 
de peste 9 milioane de lei. Este vorba despre asfalta- 
rea a 6,4 kilometri de drumuri din localitățile Corbești 
și Roșia Nouă. Tot în această lună am semnat un 
proiect pe AFIR, prin GAL, prin care introducem un 
sistem de supraveghere video în comună. Tot prin 
GAL am avut dotarea compartimentului Serviciu, 
prin care am cumpărat tocătoare în braț, deoarece 
la noi relieful este 
denivelat și este 
necesară tocarea 
vegetației și din-
colo de marginea 
drumului în zone 
cu pantă.

Ați avut pro-
iecte realizate și 
din bugetul local?

Am avut  și 
proiecte pe care le-am realizat din bugetul local. Am renovat din 
temelie căminul cultural din Roșia Nouă, care în momentul de față 
chiar arată foarte bine.  Materialul lemnos pentru acoperiș l-am asigu- 

rat din fonduri proprii. Un proiect de 130.000 de lei. Am avut un 
alt proiect de asigurare a scurgerii apei pe Valea Domnească în lo-
calitatea Seliște. Era o zonă unde drumul trecea efectiv prin albia 
pârâului. Erau gospodării la care oamenii nu aveau acces cu mașina. 
Accesul ambulanței sau al utilajelor de urgență era practic imposibil. 
Lucrarea este însă acum, într-adevăr, spectaculoasă.  Albia pârâului 
este betonată, sunt asigurate accese la toate gospodăriile. Am con-
struit 12 poduri. Întregul proiect a costat 400.000 de lei, din bugetul 
local și cofinanțare din partea Consiliului Județean.

Domnule primar, ați reușit să atrageți nume mari ale culturii 
aici, la Petriș.

Colaborarea dintre Primăria Petriș și Societatea Castel Salbek 
a adus la Petriș nume mari ale culturii mondiale. 
Este vorba de evenimentul Salbek Opera Master-
class, activitate inițiată de Asociația Castel Salbek, 
care a presupus organizarea unor clase de măiestrie 
cu studenți din țară și de peste hotare. Maeștrii Ru-
xandra Donose, Ramón Vargas și Leontina Văduva 
au pregătit 22 de tineri din întreaga lume, care au 
participat la International Salbek Opera Masterclass, 
primul curs de măiestrie de acest fel din România, 
desfăşurat la Petriș.

Despre panourile fotovoltaice ce îmi puteți 
spune?

Avem un proiect de instalare a panourilor fo-
tovoltaice. Nu este o suprafață mare, dar ar acoperi 
consumul pe comună, mai precis iluminatul public, 
care reprezintă 94% din factura de curent.

În ceea ce privește sănătatea, biserica?
Am realizat 

dotarea cabinetu-
lui medical cu apa-
ratură și mobilier. 
Instalația electrică 
a fost schimbată și 
s-au efectuat o se-
rie de modernizări 
la terasă, a băilor, 
a cabinetelor etc. 
De asemenea, am 

avut o colaborare bună cu biserica, am susținut activitatea preotu- 
lui parohiei noastre, care a construit o capelă mortuară nouă în curtea 
bisericii din Petriș. 

Din albumul comuneiUn nou proiect pentru comuna Petriș

Comuna Petriș a participat la Arad, alături de 
alte comune și orașe din județ, la „Parada portului 
popular“, dubașii noștri transmițând că „pe Valea 
Mureșului, dubă ca la Petriș nu-i!”.
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LIPOVA
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„La Lipova, noi, românii, am dat din nou mână în mână și am spus cu bucurie 
La mulți ani, România!“

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Crăciunul este sărbătoarea când ne îndreptăm cu toții spre acasă, 
spre familie, spre origini, spre Dumnezeu.

Concertul „Vin colindătorii de Crăciun, acasă la Lipova” organi-
zat de Primăria și Consiliul Local Lipova a adus o seară memorabilă 
de colinde tradiționale, o seară care a oferit multă bucurie și nostalgie 
fiecărei persoane prezente.

Pentru această seară minunată oferită în dar orașului Lipova, toate 
mulțumirile și recunoștința merg către cei care au făcut posibil eveni-
mentul, soliștii și dansatorii care au urcat pe scena Centrului Recreativ 
Orășenesc Lipova: Ansamblul folcloric „Băgrinii” al Parohiei Orto-
doxe Săvârșin - coordonator Ramona Mădăluță, Ansamblul folcloric de  
cântece și dansuri populare „Lipovana” - coordonat de Valeria Ursules-
cu, Grupul de copii „C.U. - coordonat de Camelia Udrescu, interpretul  

Daniel Ilie, Orchestra dirijată de 
Adi Brâncoveanu și Corul „Doi-
na” al Parohiei Ortodoxe Române  
Lipova.

Atunci când primim colin-
dătorii, când ascultăm și cântăm îm- 
preună sfintele colinde, noi cântăm 

de fapt cântările prin 
care preamărim numele 
Domnului Iisus Hristos 
și prin care ne exprimăm 
fericirea  deplină, iubi-
rea și recunoștința totală 
pentru că un Domn ni s-a 
născut, spre a fi mântuiți.

Atunci când oamenii se unesc pentru a ajuta alți oameni, se 
scriu cele mai frumoase povești și se obțin cele mai nota-

bile rezultate.
Campania umanitară 

„Moș Crăciun cu suflet - mâi-
ni care ajută”, ediția a IV-a, a 
ajuns azi în casele a peste 120 
de familii din orașul Lipova. 
Voluntarii campaniei au ofe- 
rit pachete constând în pro-
duse alimentare de bază și 
odată cu acestea au oferit 
multă fericire și speranță 
fiecărei persoane din fami-
liile vizitate.

Campania a fost inițiată 
și de această dată de Primăria 
orașului Lipova, în parteneri-
at cu Filiala Crucea Rosie Li-
pova, având alături ca spon-
sori principali: AS Caritas BSG Lipova, Oechsler România, Everel 
Romania și Prăvălia Nouă, precum și o serie de persoane fizice care 
au ales, de asemenea, să se alăture acestei campanii.

Beneficiarii campaniei au fost, la fel ca în fiecare an, familiile  
și persoanele cu situații dificile și/sau cu dizabilități, de pe raza ora- 
șului Lipova, pentru care un astfel de gest reprezintă unul din puținele 
momente mult așteptate și care le aduce o fărâmă de bucurie.

Campania umanitară „Moș Crăciun cu suflet - Mâini care ajută”, 
este deja o reală tradiție de suflet pentru organizatori, iar pentru be-
neficiari este cadoul de dinaintea Crăciunului. 

Primăria orașului Lipova mulțumește cu deplină recunoștință 
tuturor celor care aleg să sprijine în fiecare an Campania umanitară 
„Moș Crăciun cu suflet - Mâini care ajută” și cu ajutorul cărora 
reușim, împreună, să aducem daruri neprețuite în atât de multe case 
și suflete aflate în situații delicate. 

Lipova, a fost din nou locul unde românii s-au 
unit și unde inimile au bătut pentru cele trei 

culori: roșu, galben și albastru. De 1 Decembrie - Ziua 
Națională a României,  inimile și mâinile românilor din 
Lipova și nu numai, s-au unit sub tricolorul mult iubit 
al patriei române. Cu mic cu mare, inimile românilor au 
bătut la unison în ritmul Imnului Național al României și 
al cântecelor patriotice românești și în jurul celor trei cu-
lori ale tricolorului românesc, lung de 100 de metri, pur-
tat cu mândrie de mâinile românilor pe centrul Lipovei, 
de la Primărie și până la Parcul Libertății.

Manifestările cultural-religioase au continuat cu de-
puneri de coroane în Parcul Libertății, la Monumentul 
Eroilor, în Parcul Mare la 
Bustul „Regelui Ferdinand 
I” și  la Bustul lui „Sever 
Bocu” de pe Str. Nicolae 
Bălcescu.

„Alături de noi au par- 
ticipat și ne-au onorat cu  
prezența, Marius Sulincean 
- subprefect - Instituția 
Prefectului Județului Arad, 
Florin Tripa - PSD Arad, 

reprezentanți ai ACMRR Lipova, reprezentanți ai Struc-
turilor MAI, precum și reprezentanți și elevi ai Liceelor 
„Atanasie Marienescu” Lipova și „Sever Bocu” Lipova, 
reprezentanți ai Bisericii Ortodoxe Lipova și Radna,  
membrii Consiliului Local Lipova și reprezentanți ai 
organizațiilor politice din orașul Lipova și de la nivel 
județean.

 Dragi români cu inima frumoasă, am fost din nou 
uniți, sub tricolorul românesc și ne-am reprezentat țara 
și poporul cu bucurie, iubire și respect față de strămoșii 
noștri! Împreună, în unitate, cu iubirea pentru țară în  
suflet și cu mândria de a fi român în inimă, la Lipova, noi  
românii, am dat din nou mână cu mână și am spus cu bu- 

curie împreună La mulți ani,  
Lipova! La mulți ani, români! 
La mulți ani, România!

Vouă tuturor,  români 
mândri și demni, români 
minunați la chip și suflet, vă 
mulțumim! Vă mulțumim 
pentru tot ceea ce a reprezen-
tat această zi!“, a transmis 
domnul Florin Fabius Pera, 
primar al orașului Lipova.

„Vin colindătorii de Crăciun, acasă la Lipova” „Moș Crăciun cu suflet - mâini care ajută”
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare

„Și în acest an vom continua să lucrăm la proiectele noastre pentru a face 
din comuna Remetea Mare o localitate de fală a județului!“

Pe domnul primar al comunei Remetea Mare l-am căutat din chiar începutul programului său și nu m-am 
mirat că dânsul se afla deja la birou, nu m-am mirat știind că este extrem de matinal. Dialogul cu dânsul, 

acum la început de an a stat sub semnul optimismului și al unei priviri aplecate prin filele anului trecut. 
Domnule primar, a început un nou an, 

unul care, cel puțin din punct de vedere ad-
ministrativ, se află sub emoțiile alegerilor. 

Doamnă Luminița, emoțiile sunt stări 
firești, dar nu sunt eu omul care să mă las copleșit de ele. Alegeri 
au mai fost și, cu siguranță, vor mai fi, chiar dacă se vehiculează 
o reformă administrativă motivată, mai mult sau mai puțin logic în 
proiectul de lege care vizează reforma administrativ-teritorială. 

Perspectiva reorganizării teritorial-administrative le creează 
emoții chiar și primarilor de comune care vor absorbi localitățile 
vecine. 

Fără îndoială și asta pentru că se aduc în acest context localități 
care au probleme noi, necesități majore nefinalizate.  

Unele din aceste localități, din aceste comune, sunt incapabile 
să existe doar din încasările, din taxele locale. 

Este adevărat, există și astfel de cazuri, dar noi, din acest punct 
de vedere nu ne speriem.  

Știu, sunteți și vă felicit pentru acest fapt, una din nu multele 
comune ale acestei țări care aveți încasări peste așteptări la bugetul 
local. 

Adevărat și dacă consultați datele furnizate, în temeiul legii, de 
Direcția Regională a Finanțelor Publice Timișoara veți afla, negru 
pe alb, acest adevăr. De pildă, așa cum s-a mai consemnat în presă, 
în perioada celui de-al treilea trimestru al anului care a trecut, co-
muna noastră, administrația comunei noastre, a reușit să atingă un 

prag de încasare a veniturilor proprii de 114,4 %, ceea ce, în raport cu 
programările inițiale, ne-a asigurat un grad de autonomie decizională 
de peste 91%! 

Și investițiile… 
Dacă privim spre investiții, atunci vă asigur că prin investițiile 

publice atrase din surse guvernamentale sau pe baza unor programe 
europene, administrația comunei Remetea Mare și-a putut finanța din 
venituri proprii, fără a lua în considerare și cotele rezervate din TVA 
și impozitul pe venituri, mai mult de 32 de procente din total. 

Și dacă am vorbi despre cheltuieli? 
Tot bine stăm! Conform acelorași date furnizate, nu de mine ci, 

cum spuneam, de Direcția Regională a Finanțelor Publice Timișoara, 
putem afla că în ce privește structura cheltuielilor 33% din totalul 
bugetului nostru a fost direcționat pentru dezvoltarea comunei, ceea 
ce, să recunoaștem, dincolo de orice modestie ipocrită, nu este puțin 
lucru. 

Și dacă privim spre viitor? 
Doamnă Munteanu, dacă aș vorbi acum despre viitor, s-ar crede 

că îmi fac fond electoral, ceea ce chiar nu este cazul. Ce pot să vă 
spun, însă, este faptul că și în acest an vom continua să lucrăm la 
proiectele noastre pentru a face din comuna Remetea Mare o locali-
tate de fală a județului! 

Domnule primar, vă mulțumesc! 
Și eu vă mulțumesc și vă felicit pentru felul cum promovați co-

muna noastră în vestul țării. 

Din albumul comunei

Elevii de la Școala Gimnazială 
Remetea Mare au fost ajutoarele 

lui Moș Nicolae! Au dat daruri colegilor 
din clasa a VI-a de la Centrul Școlar pentru 
Educație Incluzivă „Constantin Păunescu“ 
din Recaș, au cântat împreună colinde și au 

petrecut alături de ei momente frumoase, 
pline de emoție. 

Mulțumiri  doamnelor director Maria- 
na Heber și Ildiko Homițchi, doamnei 
profesor Alina Otiman, domnului profe-
sor Daniel Otiman și elevilor de la CSEI 
„Constantin Păunescu“ Recaș pentru pri-
mirea călduroasă și pentru darurile făurite 
cu suflet și multă îndemânare! Mulțumiri 
doamnei director Ramona Laioș, domnului 
primar Ilie Golubov și domnului vicepri-
mar Cosmin Chira pentru sprijinul acordat! 
Mulțumiri părinților pentru că ne-au fost 
alături și de această dată! Mulțumiri doam-
nei Biliana Cândea, domnului Dan Stoica 
și domnului Sandu pentru că au avut grijă 
să ajungem cu bine și au fost alături de noi!

Rubrica școlii
Ajutoarele lui Moș Nicolae

Citate despre noi începuturi
l Ia primul pas în credință. Nu trebuie să vezi 

toată scara, doar fă primul pas. – Martin Luther King Jr.
l Deși nimeni nu poate să se întoarcă și să facă 

un început nou-nouț, oricine poate începe de acum 
și poate face un final nou-nouț. – Carl Bard

l Nu este niciodată prea târziu să devii cine 
vrei să fii. Sper că trăiești o viață de care ești mândru 
și, dacă descoperi că nu ești, sper că ai puterea să o 
iei de la capăt.” — F. Scott Fitzgerald

Ziua de 1 Decembrie a fost sărbătorită de ele-
vii Școlii Gimnaziale Remetea Mare, cu mare entu- 
ziasm. Stegulețele cu drapelul României au fost 
simbolul acestei zile!
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Memoria Unirii

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Ziua națională a României a fost în-
tre 1861-1866, ziua de 24 Ianuarie, 

între 1869-1947, ziua de 10 Mai, apoi, între 
1948-1989, ziua de 23 August. Prin legea nr. 
10 din 31 iulie 1990, ziua de 1 Decembrie a 
fost adoptată drept zi națională și sărbătoare 
publică în România. Această prevedere a fost 
reluată de Constituția României din 1991. 
Alegerea zilei de 1 Decembrie, deși neexplicit, 
a făcut trimitere la Unirea Transilvaniei, Ba-
natului, Crișanei și Maramureșului cu Româ-
nia în 1918, respectiv la Proclamația de la Alba 
Iulia, care a avut loc la 1 decembrie 1918.

La Denta, ziua națională a fost sărbătorită 
în acest an, printr-o ceremonie de depunere a 
coroanelor la monumentul eroilor din centrul 
comunei, precedată de un Tedeum și un spec-
tacol al copiilor din cadrul Școlii Gimnaziale 
Denta. Elevii au interpretat cântece tradiționale 
închinate acestui eveniment deosebit.

Naşterea Domnului sau Crăciunul este o importantă sărbătoare 
a creştinătăţii când cerul s-a deschis şi s-a unit cu pământul. 

Bogăţia datinilor şi obiceiurilor de iarnă la români vorbesc despre puter- 
nica credinţă a românilor.

Veche tradiţie la români, colindatul dă mărturie despre felul cum 
înţelepciunea populară a ştiut să 
vestească, prin versuri, venirea 
în lume a Fiului lui Dumnezeu. 
Colindele româneşti sunt încărcate 
de frumuseţe şi duioşie, dar au, 
totodată, şi un puternic mesaj teo-
logic. Prin vechimea lor, ele sunt 
un tezaur valoros al culturii şi 
spiritualităţii româneşti. Perioada 
pregătitoare Sărbătorii Naşterii 
Domnului este marcată de cântatul 
colindelor, ca modalitate de a vesti 
Întruparea Mântuitorului.

Datoria morală faţă de jertfa 
răscumpărătoare a Fiului lui Dum-
nezeu, dar şi faţă de educaţia moral-
religioasă şi cultural artistică ce le-o 
datorăm copiilor noştri ne îndeamnă 
la acest demers educativ.

Nașterea Domnului Iisus Hristos a fost vestită cu bucurie și în 
cadrul schimbului de experiență al cadrelor didactice din învățământul 
preșcolar din zona Deta , județul Timiș în data de 14 decembrie 2023  
la Grădinița cu Program Normal Denta.

Tema activițății, ,,Sărbătoarea Crăciunului”, a reunit un număr 
mare de cadre didactice din județ, precum și  reprezentanți ai comu-

nității locale, care au pus în valoare obiceiurile și tradițiile specifice 
comunei Denta în prag de Sfinte Sărbători.

Activitatea a fost susținută de educatoarele de la Grădinița P.N. 
Denta, Bogdan Mihaela, Radulov Maria, Biro Ramona, Comloșan 
Laura,  fiind coordonată și sprijinită de domnul director al Școlii Gim-

naziale, prof. Jinaru Ion.
Ca de fiecare dată,  Grădinița 

P. N. Denta s-a bucurat de prezența, 
sprijinul și implicarea domnului 
Primar Tapanov Petru și a doamnei 
viceprimar Marta Maria, păstori ai 
comunității noastre, în același timp 
dascăli și oameni minunați.

Aportul comunității locale a fost 
unul major, activitatea desfășurându-
se în parteneriat cu comunitatea 
locală: Primăria comunei Denta, Bi-
serica Ortodoxă Română, Biserica 

Ortodoxă Sârbă, Biserica Romano-catolică, Biserica Baptistă din 
Denta, părinți, locuitori ai comunei.

Cuvântul preoților   Miloș Achim, Drăghia Novita, Maletici 
Jivoine, Belciug Aurel au întărit importanța Nașterii Domnului nos-
tru Iisus Hristos, a venirii Lui pe lume, fără acest miracol nu ar fi 
existat Crăciunul. “Așa de mult a iubit Dumnezeu lumea, încât a 

trimis pe Fiul Său în lume”, după cum aflăm din Sfânta Scriptură, care 
ne învață că la baza Nașterii Mântuitorului stă iubirea. Iar prin credința 
în existența Sa și prin ascultarea și rostirea cuvântului Său, ne găsim 
mântuirea, căci El este Hristos Mântuitorul și aduce omenirii har dum-
nezeiesc și eternitate.  

Grădinița Denta - Schimb de experiență în prag de sărbători
   Prof. inv. preșc. Mihaela BOGDAN
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Vasile NINCU

„Mulțumim domnului primar Niculae Pop pentru tot sprijinul!“

În 23 decembrie 2023, s-a desfășurat a 
doua ediție a Festivalului de Colinde 

,,Cântecele Betleemului”, în biserica cu hra- 
mul ,,Sfântul Gheorghe”, din parohia Voiteg, 
protopopiatul Deta. Inițiat de Parohia Ortodoxă 
Voiteg și coordonat de P. C. Părinte ic. Dragan 
Giorgiev, parohul locului, Festivalul se dorește 
o inițiativă religios-artistică de preamărire a 
Nașterii Domnului nostru Iisus Hristos. Au 
participat la această a II-a ediție: P. On. Părinte 
Ciprian Boșca, protopopul Detei, Dl. Ioan Nicu- 
lae Pop, primarul comunei Voiteg, prof. Ca-
melia Fogaș, directorul Școlii Gimnaziale din 
Voiteg, preoți, coriști și invitați. După un scurt 
cuvânt de bun-venit rostit de preotul Dragan 
Giorgiev, copilul Blidaru Lucas Ioan a recitat 
,,Povestea Crăciunului” ca o binevenită intro-
ducere a Festivalului de Colinde.

Concertul a fost deschis de Corul Parohiei 
Banloc, dirijat de Cristian Lupșa, apoi Corala 
Școlii Gimnaziale Voiteg, dirijor: prof. Ionela 

Târgul ,,Bucurie de Crăciun“ or-
ganizat de Școala Gimnazială 

Voiteg, cu sprijinul Primăriei Voiteg, a 
fost un real succes și o mare fericire pen- 
tru copiii comunei. În data de 21 decem- 
brie elevii au pregătit un regal de colin- 
de, dansuri, tradiții și obiceiuri! 

„Mulțumim domnului primar 
Niculae Pop pentru tot sprijinul ma-
terial și financiar, cât și Consiliului 
Local Voiteg pentru bogatele pachete 
de Crăciun! Mulțumiri domnului 
Părinte Dragan Giorgiev și minunatei 
Anamaria, cât și Coralei „Sf. Gheor-
ghe“ pentru momentele înălțătoare 
prezentate. Felicitări copiilor minunați 
de la Școala Domino Servite, mulțumiri 
doamnelor profesoare și doamnei di-
rectoare care i-au însoțit! Mulțumiri 
tuturor celor care s-au străduit pen-
tru reușita acestui minunat spectacol, 
mulțumiri prof. coregrafi Cristina 
și Raul Lazăr pentru coregrafiile de 
excepție, mulțumiri părinților prezenți 
în număr mare la spectacolul nostru, 
mulțumiri formației instrumentale 
condusă de Radu Cuciureanu (Patric 
Venter, Sergiu Soica și domnului prof. 
Sorin Todor)“, a spus doamna prof. 
Camelia Fogaș, director al Școlii Gim-
naziale Voiteg.

Fanu, Corul ,,Armonia” al Parohiei Ortodoxe 
Șag, dirijată de pr. Florin Băran, Grupul de Co-
pii al Parohiei Liebling, dirijor: pr. Ionuț Ma-
nia, Tirlă Lorena din Ghilad, Grupul de Copii 
al Parohiei Birda inițiat de pr. Valentin Buga-
riu, Corul Parohiei Gătaia, dirijor: pr. Călin 
Negrea, Corala ,,Sf. Gheorghe” a Parohiei 
Voiteg, dirijor: pr. Dragan Giorgiev și Corul 
Asaf al Misiunii Evanghelice din Voiteg. 

În program au fost colinde tradiționale 
românești, armonizări și prelucrări ale com-
pozitorilor români. Corul Parohiei Șag a 
prezentat două armonizări realizate de Pr. 
Prof. Nicolae Belean: ,,Ce-ați văzut păstori?” 
și ,,Florile Dalbe”. Fiecare participant, Grup 
și Cor au primit din partea Parohiei Voiteg o 
Diplomă de Participare și Trofeul ,,Cântecele 
Betleemului. Ediția a II-a”.

În încheiere, Preaonoratul Părinte Proto-
pop a rostit un cuvânt de învățătură, ocazionat 
Praznicului Nașterii Domnului.

Festival de colinde în parohia Voiteg

„Mulțumim domnului primar Pop Niculae pentru tot 
sprijinul
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SLAVA LUI DUMNEZEU NU ADUCE FRICA, CI BINECUVÂNTARE SI PACE!

 ublicăm, cu fiască dragoste, un fragment amplu din „Pas-
torala la Naşterea Domnului – 2023” trimisă redacției 
noastre după ce ediția lunii decembrie a Jurnalului inter-

regional „Banatul” se afla la tipar, cu gândul frumos că dăruim 
tuturor cititorilor noștri, la început de an, un nou mesaj de 
înțelepciune și iubire semnat de Ioan cel Bun, Mitropolit al Ba-
natului istoric. 

Nu vă temeți. Căci, iată, vă binevestesc vouă bucurie mare, 
care va fi pentru tot poporul!

Iubiți frați și surori în Domnul, 
Aceste cuvinte au fost rostite de un înger păstorilor din Betleem, 

care erau de strajă noaptea, împrejurul turmei lor. De unde teama și 
frica păstorilor care erau oameni pașnici și blânzi, precum turmele 
lor de oi? Nu venise la ei un tâlhar să le facă vreo pagubă, venise 
un înger de Sus, din înaltul cerului „și slava Domnului a strălucit 
împrejurul lor”. 

Iată care a fost starea acestor păstori la întâlnirea cu un înger 
și la vederea slavei lui Dumnezeu. Nu la Templu se arată slava lui 
Dumnezeu, ci în câmp, păstorilor. Și, astfel, Peștera din Betleem 
devine Noul Templu al lui Hristos și tron Îi va fi ieslea. 

Păstorii văd alături de îngerul care le-a adus vestea Nașterii 
Mântuitorului mulțime de oaste cerească, lăudând pe 
Dumnezeu și zicând: „Slavă întru cei de sus lui Dum-
nezeu și pe pământ pace, între oameni bunăvoire!” 
Această pace adusă de oastea cerească va cuprinde ini-
mile păstorilor, le va alunga teama și ei se vor îndrepta 
spre Noul Templu, Peștera, unde Îl vor afla pe Cel vestit 
de înger, pe Iisus Hristos Domnul. 

Slava lui Dumnezeu nu aduce frică, ci binecu-
vântare și pace. Slava lui Dumnezeu îi va întări și ei 
vor fi primii pământeni care au văzut aievea plinirea 
profețiilor din Vechiul Testament. 

Iată la ce inimi a bătut Hristos când a venit în lume: 
la inimi smerite ca a Fecioarei Maria și ale păstorilor. 
Hristos Își întemeiază noua Sa Împărăție aici, pe pământ, pe teme-
lia smereniei. Arhanghelul Gavriil îi spune Fecioarei Maria: „Nu te 
teme, Marie, căci ai aflat har la Dumnezeu”. 

Răspunsul Preacuratei a fost: „Fie mie după cuvântul tău!” Atât 
Preasfânta Fecioară, cât și păstorii primesc cele vestite lor și cred în 
cuvântul îngerului. 

Dar cine oare pune început smereniei? Însuși Fiul lui Dumnezeu 
Care coboară pe cel mai umil tron: ieslea din Peștera Betleemului. Ce 
împărat I-ar fi oferit tronul său lui Hristos? Niciunul. Celor smeriți a 
venit Hristos să le ofere dar iubirea Sa și un loc în Patria Cerească. 

Pentru Irod cel Mare, Hristos va rămâne Negăsitul!
Bucurați-vă azi toți cei care L-ați găsit în ieslea din Peștera Betlee- 

mului pe Fiul lui Dumnezeu Întrupat! 
Iubiți frați, Părintele Dumitru Stăniloae ne-a lăsat scrise aceste 

cuvinte: „Prin întruparea Sa ca Om, Hristos ne-a făcut accesibilă 
comuniunea cu Sine ca Dumnezeu”. Vedem că în fața unui înger, 
atât Fecioara Maria, cât și păstorii au fost cuprinși de teamă, însă, în 
fața Fiului lui Dumnezeu, Unul din Sfânta Treime Întrupat, nu le-a 
fost teamă. Nu avem nicio mențiune că păstorii ar fi fost cuprinși  
de teamă când au intrat în Peșteră și au văzut Pruncul și pe Mama 
Lui. De asemenea, magii, când au ajuns la Betleem, „s-au închinat 
Lui”. Iată, prin Întruparea Sa, Hristos face să dispară teama de Dum-
nezeu. 

Fraților, să nu vă fie teamă de iubirea lui Dumnezeu! Lui Satan 
și îngerilor lui să le fie teamă de Hristos, nu nouă, celor botezați în 
numele Sfintei Treimi, căci pentru noi a venit Hristos azi în lume: să 
ne ridice din robia morții. 

Iubiți credincioși, 
Îngerul le descoperă păstorilor adevărata identitate dumnezeiască 

P
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a Pruncului Ce S-a născut: „Că vi S-a născut azi Mântuitor Care este 
Hristos Domnul, în cetatea lui David”. Ei cred și așa Îl vor mărturisi 
oamenilor: „Și văzându-L, au vestit cuvântul grăit lor despre Acest 
Copil” . Câți vor fi crezut în cuvintele spuse de păstori? Nu știm, dar 
cu certitudine că Fecioara Maria a crezut ce i-a spus Îngerul, căci 
zice Sfântul Luca: „Iar Maria păstra toate aceste cuvinte, punându-le 
în inima sa”. N-au crezut fiii lui Israel în cuvintele profeților, în cele 
ale îngerilor, ale păstorilor și nici în cuvintele lui Hristos. A întemeiat 
Hristos o Biserică plină de Martiri și Sfinți, o Biserică în care ne-am 
născut și noi prin botez. Cât mai crede lumea azi în Evanghelia lui 
Hristos? Nu cumva se îndreptă spre niște ideologii care promit au-
tomântuirea? 

Drept-măritori creştini, 
Să rămânem tari în credința primită prin Evanghelie de la 

Părinții Bisericii lui Hristos. Să rămânem frați în Hristos cu păstorii 
și cu toți cei care în smerenie trăiesc Evanghelia lui Hristos. 

Nu vă temeți de iubirea lui Dumnezeu și să nu vă rușinați de 
Cel mai fidel Prieten al nostru, Hristos: „Căci de cel ce se va ruşina 
de Mine şi de cuvintele Mele, de acesta şi Fiul Omului se va ruşina, 
când va veni întru slava Sa şi a Tatălui şi a sfinţilor îngeri”. 

Frați creștini, 
Praznicul de astăzi dă sens vieții noastre în istorie. Creștinismul 

îl întoarce pe om la Creatorul nostru Care nu dorește 
să călătorim în această viață către nicăieri. Creștinism 
înseamnă întoarcere, trezire și iubire. Hristos ne spune 
să ne întoarcem la El pe cărarea stelelor, pe cărarea 
pe care au călătorit magii conduși de stea, de lumină.  

Hristos ne-a lăsat și nouă Evanghelia Sa, care este 
o stea ce luminează calea celor care Îl caută pe El 
și călătoresc spre Cer. Omul, aici, pe pământ, se 
vremuiește, pregătindu-se pentru lumea cea desăvârșită 
și neveștejită. Să nu refuzăm ziua de mâine, căci Dum-

nezeu l-a rânduit pe om să rostuiască pământul. 

Timpul se odihnește în noi, el nu are port, el poate ancora 
doar în veșnicie!

Omul este un suspin al maicii sale și-l naște pentru veșnicie. 
O, fericite mame ale suspinelor, mame de martiri și sfinți, bine-

cuvântarea cerului să fie peste voi! 
Ochii mamei sunt două izvoare care nu seacă niciodată. 
Mama, izvor de lacrimi și de iubire! 
Iubiți credincioși, 
Să fim ca luceafărul de dimineață, blânde candele în lumea pe 

care întunericul păcatului vrea s-o cuprindă. 
Iubiți frați care sunteți în suferință, rog pe Bunul Dumnezeu să 

vă aducă mângâiere la acest Praznic și să vă întărească să vă puteți 
duce cu nădejde crucea suferinței.  

Iubiților, așezați la căldura inimii voastre creștinești pe toți cei 
necăjiți. Mângâiați pe cei deznădăjduiți, ocrotiți pe cei fără adăpost. 
Salvați-i pe cei tineri, pe care, acum mai mult ca oricând, îi pândește 
la tot pasul umbra morții albe. 

Dragi tineri, iubiți-L pe Dumnezeu! Iubiți-vă părinții și țara care 
este un antimis cu multe sfinte moaște. Aceasta este moștenirea pe 
care o avem de la strămoși, însă de mâine va fi pe umerii voștri. 

Fiți înțelepți și treji, căci vi se încredințează un mare odor: 
credința în Dumnezeu și țara care nu sunt de negociat, ci de apărat. 

Iubiți fii duhovnicești, 
Rog pe Bunul Dumnezeu să vă învrednicească să petreceți Sfin-

tele Sărbători în pace, cu sănătate și întru bucuria Nașterii Domnului 
nostru Iisus Hristos. 

Fiți dar de bucurie semenilor voștri! 
Maica Domnului, rugămu-te, ocrotește a noastră țară! 


